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Nová radnice / Dominikánské náměstí
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divadelní a hudební představení  |  tvořivé dílny pro děti  |  betlémské světlo

tradiční aktivita pro děti „Za ozdobu odměna“  |  komentované prohlídky historických sálů radnice

Sběrné místo potravinové sbírky – za přinesené potraviny dostanete malou odměnu.
Charitativní sbírka ve prospěch Sociálního nadačního fondu.
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Brno nabízí  
další byty  
k pronájmu
Páry do 40 let mají šanci získat pronájem 
v  jednom z osmi startovacích bytů v Brně. 
Pro samoživitele s dítětem je dostupný byt 
o  dispozici 2+kk. Žádosti se přijímají do 
4.  prosince. Pokud to nestíháte, sledujte 
pravidelně web bydleni.brno.cz, kde se po-
dobné nabídky objevují poměrně často. ■
 (zug)

Jezírka v oboře 
Holedná prošla 
obnovou
V  oboře Holedná tentokrát přišla na řadu 
jezírka a  blízké okolí. Stalo se tak v  rámci 
participativního rozpočtu Dáme na vás, kde 
je hlasováním podpořili samotní Brňané. Po 
provedení průzkumu dvou jezírek, z  nichž 
jedno bylo vyschlé, byly provedeny terénní 
úpravy pro lepší zachytávání vody a  sta-
rý betonový nouzový přeliv byl nahrazen 
novým z  lomeného kamene, který je navíc 
i pochozí. V okolí přibylo osm nových lavi-
ček a v blízkosti rozhledny Holedná stavbaři 
postavili dřevěný altán. ■
 (java) | foto: MMB

Co vyplynulo z ankety 
o pítkách? Brňané 
o nich často nevědí
Pít, či nepít, tak zněla otázka 
v městské anketě, která běžela 
od srpna do září. Nyní už známe 
výsledky. 

Mapování zájmu o veřejná pítka ve městě 
se zúčastnilo 616 respondentů, z nichž té-
měř polovina pítka alespoň občas využívá. 
Na druhou stranu, 54 procent dotázaných 
neví, kde je hledat. Jako jejich největší pří-
nos vidí zahnání žízně při pobytu venku, 
možnost umýt si ruce a  napustit si lahev 
„na později“, v  jejich využití jim ale často 
brání pochybnosti o  hygieničnosti pítka 
a kvalitě vody i časté výpadky provozu. Po-
drobnější výsledky hledejte v galerii anket 
na damenavas.brno.cz. ■

(zug)

Habsburkové, stavy 
a válka. Vychází třetí 
díl Dějin Brna
Přinést historii města v kostce – to je cíl kniž-
ní edice Velké dějiny města Brna. Připravuje 
ji Archiv města Brna ve spolupráci s Masary-
kovou univerzitou a dalšími vědeckými pra-
covišti. Dosud vyšlo pět dílů původně sed-
mi-, nyní osmidílné série, která sleduje vývoj 
města od pravěku do 20.  století. Pokračují 
práce na pátém svazku (knihy nevycházejí 
chronologicky) a termín dokončení projektu 
se posune do roku 2027.
Jako vánoční dárek připravil archiv třetí díl, 
který nese podtitul Město v raném novově-
ku. Publikace bude k  sehnání od prosince 
v brněnských knihkupectvích a také v archi-
vu v Černovicích a na Nové radnici. Svazek 
se věnuje historii města v 16., 17. a 18. století, 
tedy od nástupu Habsburků po konec vlády 
Josefa II. Centrem bude stavovský stát, třice-
tiletá válka nebo osvícenské reformy.  ■
 (zob) | foto: Marie Schmerková

V Holáskách vzniká 
bydlení i služby pro 
seniory a rodiny
Po letech příprav odstartovala významná 
stavba ve čtvrti Holásky, která se nachází 
v městské části Tuřany. 
Při ulici V Aleji vyrůstá bydlení pro seniory 
a rodiny a také mateřská škola. Senioři tak 
získají 84 nových bytů, přičemž v  areálu 
nebude chybět ani komunitní sál, ordinace 
nebo podzemní parkoviště. Mateřská škola 
bude mít kapacitu až 48 dětí. 
Kromě toho zde vznikne i  78 bytů pro ro-
diny díky soukromé developerské činnosti. 
Stavět se začalo letos na podzim a hotovo 
má být zhruba za tři roky. ■
 (tam)

Z jedné strany skalní masiv, z druhé 
řeka. Rozšíření věčně ucpané silnice 
Žabovřeská se zprvu zdálo nemožné. 
Ale díky přesunu tramvajové trati do 
tunelu ve skále tam vznikly v každém 
směru dva jízdní pruhy a nové cesty 
do jara přibudou i pro pěší a cyklisty. 
Stavba za více než dvě miliardy korun 
začala v roce 2020 a řidiči se plynulejší 
jízdy dočkali letos v listopadu. 
 (zug) | foto: Ředitelství silnic a dálnic
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Jak se rozvíjí Trnitá? To ukáže 
model v Urban centru

Brno se neustále mění. V dohledné době to bude 
především jižní část, kde se postupně začíná formovat 
nová čtvrť Trnitá. S centrem města ji propojí velkorysý 
bulvár a právě tady bude stát nové hlavní nádraží. 
Aktuální vývoj čtvrti zájemcům představí výstava v Urban 
centru na Staré radnici, zahájí ji vernisáž 12. prosince.

Připravovaná čtvrť Trnitá by měla nabídnout domov až 15 tisícům 
lidí, řadu pracovních příležitostí, služby i  zábavu. Těžištěm bude 
nové hlavní nádraží navazující na oživené nábřeží Svratky a bulvár 
se vzrostlými stromy, širokými chodníky i cyklostezkami. Obsluhu 
území zajistí několik tramvajových a autobusových linek. Podle ur-
banistů by se měl tento projekt stát novým impulzem pro život ve 
městě. 
Nejde ale jen o úvahy na papíře – první ulice už se budují, staví se 
i první bloky soukromých investorů. Kolem ulice Trnité už stojí ob-
jekty Palác Trnitá a Rezidence u Vaňkovky, do finále jde také nová 
etapa Vlněny. Další záměry vznikají v Komárově nebo na Nových 
sadech a blíží se rovněž demolice bývalého Tesca a jeho přestavba 
na polyfunkční komplex. 
Pokud vás nová čtvrť zajímá, vypravte se od 13. prosince 2024 do 
12. února 2025 do Urban centra. Prohlédnete si tam všechny připra-
vované záměry, mimo jiné i prostřednictvím velkého modelu této 
části Brna.
Součástí výstavy je doprovodný program, který plánují architek-
ti z  týmu projektové přípravy Brněnských komunikací. 9. ledna 
a  6.  února od 17 hodin vás čeká komentovaná prohlídka výstavy 
a 23. ledna zimní procházka po Trnité. Vzhledem k omezené kapaci-
tě akcí je nutná registrace na e-mailu urbancentrum@brno.cz nebo 
telefonu 778 520 752. 
Běžně je informační centrum rozvojových projektů města na Staré 
radnici otevřeno od pondělí do pátku od 10 do 18 hodin, vstup je 
zdarma. Více zjistíte na webu urbancentrum.brno.cz. ■

Zuzana Gregorová | vizualizace: Brněnské komunikace

Máte-li full účet na 
portálu brnoid.cz, 
zapojte se do 
15. prosince do 
vánoční akce. Stačí 
kliknout na tlačít-
ko a roční šalin-
karta či jiná výhra 
může být vaše.

Od 1. ledna 2025 se 
v Brně o 2 % zvýší 
vodné a stočné. 
Celkem za kubík 
vody občané zapla-
tí 107,73 Kč včetně 
DPH. Celorepub-
likový průměr je 
přitom 128 Kč/m3.

V listopadu slav-
nostně skončil dal-
ší projekt z partici-
pativního rozpočtu 
Dáme na vás. Jeho 
součástí byly nové 
úly, přednášky, 
publikace i akce 
o včelách a včela-
ření.

Rodičovské vouchery 
opět dopomohou 
dětem k aktivitě
Rodiče nebo opatrovníci s nízkým 
příjmem znovu získají od města 
4 000 korun na volnočasové aktivity 
svých dětí. Rodičovské vouchery se 
osvědčily.

U více než 500 organizací nabízejících krouž-
ky, tábory a další vyžití pro děti bude i v roce 
2025 možné uplatnit rodičovský voucher, 
tedy kredity v celkové hodnotě 4 000 korun, 
které město za předem daných podmínek 
poskytuje dětem do 18 let s  trvalým poby-
tem v Brně z nízkopříjmových rodin. Lze o ně 
zažádat přes portál brnoid.cz, kde jsou k dis-
pozici veškeré informace. ■

(mak)

Číslo měsíce

55 
Tolik procent respondentů městské 
ankety o veřejných pítkách v ulicích 
je využívá zřídka nebo vůbec. Přesto 
si 91 % hlasujících přeje rozvoj sítě 
pítek.

Mapové aplikace 
na portálu GIS  
utěšeně přibývají
V listopadu uspořádali magistrátní specia-
listé v oblasti geografických informačních 
systémů GIS Day, kterým chtěli přitáhnout 
pozornost k mapovým aplikacím a digitál-
ním modelům povrchů či budov. Šíři jejich 
práce můžete nahlédnout na webových 
stránkách gis.brno.cz. 
Mezi novinky patří třeba mapa památkové 
péče, kde si může kdokoliv prohlédnout, 
jaké má ve svém okolí kulturní památky 
či do jaké památkové zóny spadá jeho ne-
movitost. Mapa sociální péče zase posky-
tuje přehledný katalog sociálních služeb 
pro seniory, zdravotně postižené nebo lidi 
v nouzi.  ■
 (zug)
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Vystavená plátna mají lidem představit problematiku 
autismu. Zároveň jsou názornou ukázkou, že kreativita nezná 
hranic ani stereotypů.

Brno očima autistů:  
uměním zkrášlí staveniště
Netradiční projekt připravila brněnská pobočka organizace Za 
sklem, která pomáhá lidem s poruchami autistického spektra a je-
jich rodinám. Šlo o akci Vidím Brno jinak, během níž klienti sociální 
služby od dětí po dospělé sprejovali, malovali či kreslili na velké 
plachty. Jejich výtvory uvidíte po celém Brně, kde zkrášlí oko-
lí probíhajících staveb. Malby i  fotografie dokumentující tvorbu 
budou k vidění do 30. ledna 2025 přímo na pobočce Za sklem na 
Milady Horákové 13, vernisáž je v plánu 10. prosince. Více na webu  
zasklem.com. ■

(tam) | foto: Za sklem

O kamenech zmizelých 
informuje nový web
Projekt, jehož cílem je uchovávat památku brněnských obětí na-
cismu prostřednictvím drobných pamětních kamenů zapuštěných 
do chodníku na místech jejich někdejšího bydliště, má nový web. 
Stránky u příležitosti výročí tragických událostí spojených s  tzv. 
Křišťálovou nocí (což byl protižidovský pogrom v listopadu 1938) 
představil spolek ŠTETL ve spolupráci s Židovskou obcí Brno. Web 
umožní veřejnosti nejen vyhledávat konkrétní oběti holocaustu, ale 
také se zapojit do péče o pamětní kameny. Lidé si mohou konkrétní 
kámen také adoptovat, tedy podpořit jeho zhotovení a následnou 
péči. Podrobnosti jsou na kamenyzmizelychbrno.cz. ■

(java)

Od listopadu se hlasuje  
v anketě Alej roku 
Do ankety bylo nominováno 60 alejí a  stromořadí z  celé Čes-
ké republiky, mezi nimi má svého zástupce i Brno. Je jím jediné 
staré stromořadí jírovců na Malé Klajdovce, které má mimořádný 
ekologický a  estetický význam. Všechny kandidáty na titul Alej 
roku 2024 najdete a hlasovat do 5. února 2025 můžete na webu  
alejroku.cz. ■

(java)

Udělejte dobrý skutek. 
Pomoci může každý
S obdobím Vánoc se neodmyslitelně pojí pomoc 
potřebným. A přispět můžete mnoha snadnými způsoby 
i vy. Pokud chcete udělat radost druhým, představujeme 
vám několik možností, jak se zapojit.

Už stoleté trvání má sbírka Českého červeného kříže, v rámci kte-
ré najdete kasičku pod vánočním stromem na náměstí Svobody. 
Tradici tehdy založil spisovatel Rudolf Těsnohlídek právě v Brně, 
přičemž pokračuje až dodnes. Ve vedlejší zvoničce pak můžete po-
žádat o splnění svého vánočního přání.
Do třetího ročníku vstoupila iniciativa Daruj kelímek, díky níž se 
loni vybralo přes 3,3 milionu korun. Postup je snadný – po dopití 
nápoje na adventních trzích v centru města odevzdáte svůj vratný 
kelímek u označených stánků, kde si zvolíte, kterou z 18 organiza-
cí podpoříte. Pomoc tak směřuje třeba k dětem, handicapovaným 
či zvířatům. Může však jít i  o psychologickou nebo humanitární 
pomoc.
Zapojit se lze také do sbírky Andělský strom. Ta podporuje děti, jejichž 
rodič je ve vězení a nemá prostředky na to, aby potomkům koupil vá-
noční dárek. Dar v hodnotě asi 500 korun můžete přinést do 13. pro-
since na vrátnici Magistrátu města Brna na Dominikánském náměstí 
3 nebo přímo na odbor zdraví tamtéž. K dětem zároveň dorazí i dopis 
od rodiče s osobním vzkazem. Další informace poskytne web Mezi-
národního vězeňského společenství mvs.cz/andelsky-strom.
Na děti z rodin ohrožených chudobou myslí Diakonie Českobratr-
ské církve evangelické s projektem Krabice od bot. Na stránkách 
krabiceodbot.cz si vyberete nejbližší sběrné místo a jak staré dítě 
chcete obdarovat. Dárky, jako jsou hračky, knížky, školní potřeby 
a podobně, zabalíte do krabice od bot a odevzdáte do 8. prosince. 
Pomáhat ale můžete i kdykoliv během roku, a to příspěvkem do 
krizového fondu Krabice online. ■

Tadeáš Mima
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Z ulic v centru zmizely 
girlandy, nefungovaly 
správně
Od roku 2022 svítily v centru Brna slavnost-
ní girlandy od studia VISUALOVE. Opako-
vané technické problémy a  obava z  nedo-
statku náhradních dílů ale vedly k  tomu, 
že studio na podzim navrhlo vrácení peněz 
a  odinstalování girland. O  řešení světelné 
výzdoby do budoucna se bude na radnici 
ještě diskutovat. ■
 (zug) Rekonstrukce 

Měnínské brány  
potrvá dva roky
Velké novinky se chystají v Měnínské bráně 
na Orlí. Jediná dochovaná městská brána 
projde řadou oprav, aby splňovala všechny 
předpisy a  stále mohla být muzejním pro-
storem. Na konci ledna příštího roku by 
mělo být jasno o  zhotoviteli rekonstruk-
ce, která potrvá zhruba dva roky. Na místě 
vznikne nová expozice o historii opevnění, 
obrany i  dobývání Brna. Mezi vystavený-
mi předměty nemá chybět replika praporu 
z dob švédského obléhání, interaktivní pa-
nely či další prvky. ■
 (tam) | foto: Zdeněk Kolařík

Budoucí spisovatelé 
odhalí tajemství 
zrcadel
Mladí autoři mohou předvést svůj um 
v soutěži Skrytá paměť Moravy.

Odráží zrcadlo skutečně realitu, nebo je 
to klam? Jakým způsobem se zrcadlíme ve 
svém chování? Na tyto a podobné otázky se 
pokusí najít odpovědi literární soutěž Skry-
tá paměť Moravy, která je určena pro krea-
tivce od 11 do 19 let a končí 31. března 2025. 
Jejím cílem je podpořit tvůrčí potenciál 
a  rozšířit slovní zásobu mládeže. Součástí 
akce jsou i  semináře tvůrčího psaní s  ná-
zvem Krocení literární múzy, které se budou 
konat v  zimních měsících po celé Moravě. 
Více na rajhrad.muzeumbrnenska.cz. ■

(mad)

Na Gajdošově skončily 
opravy kanalizace 
a vodovodu
Na přelomu října a  listopadu zdárně skon-
čila rekonstrukce, která se týkala proble-
matické kanalizace i vodovodu v Gajdošově 
ulici v Židenicích. 
Na této infrastruktuře se často řešily růz-
né závady, a to především kvůli jejímu stá-
ří a  velkému dopravnímu zatížení lokality. 
Příkladem může být období mezi lety 2019 
a 2023, kdy se v těchto místech dohromady 
stalo 14 havárií. 
Stavbaři tak využili nedaleké uzavírky mos-
tu Otakara Ševčíka, kdy trasou jezdilo méně 
řidičů. Jakmile se projekt zhruba po roce do-
končil, navázali pracovníci Ředitelství silnic 
a dálnic v  listopadu závěrečnými úpravami 
povrchů. ■
 (tam) | ilustrační foto: Brněnské vodárny a kanalizace

Brno voní  
po kamenné růži  
i cizincům
Jaké je naše město pro lidi, kteří zde sice 
žijí, ale původně pocházejí třeba z druhého 
konce světa? V rámci projektu A celé měs-
to voní po kamenné růži cizinci odpověděli 
poezií či ilustracemi. Jejich úkolem bylo 
vyjádřit své pocity o  Brně například lyric-
kou prózou, lidovou písní či třeba japon-
skou básní haiku. Během akce se konaly 
také workshopy, kterých se kromě cizinců 
účastnili i čeští umělci, díky čemuž vznikala 
díla napříč kulturami i  generacemi. Pokud 
jste zvědaví, jak to dopadlo, výsledný sbor-
ník i  další informace si přečtete na webu 
spolekvesna.cz. ■
 (mad)

Šilingrovo náměstí od listopadu zdobí 
nové umělecké dílo. Pokud je vám 
povědomé, není to náhoda. Autorem 
plastiky Mauglí je Michal Gabriel, 
jehož sochy, např. Žraloci, měly 
u návštěvníků Galerie Šilingrák velký 
ohlas už v minulosti. Bronzový Mauglí 
na kočkovité šelmě zůstane v centru 
města nejméně rok. 
 (zug) | foto: ÚMČ Brno-střed
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Inzerce

V  České republice není povinnost dodržovat jednotná kritéria pro 
přidělování hvězdiček hotelům a penzionům. To znamená, že každý 
majitel ubytování si může určit počet hvězd podle vlastního uvážení. 
Tato praxe může ztížit orientaci a ovlivnit kvalitu služeb.

Naštěstí existuje Hotelstars Union, organizace, která zajišťuje jed-
notná pravidla a kritéria pro přidělování hvězd v 21 evropských ze-
mích. Hotely a penziony s certifikací Hotelstars dodržují tyto standar-
dy, což zaručuje konzistentní kvalitu a úroveň služeb po celé Evropě.

Výběr certifikovaných ubytování má své výhody. Můžete si být jis-
tí, co vás čeká, a vyhnout se nepříjemnostem. Certifikovaná zařízení 
jsou označena speciálním logem Hotelstars, certifikátem, plakátkem 
nebo samolepkou na dveřích. V  České republice je nyní více než 
1100 takových míst a v celé Evropě je jich kolem 30 000.

Pro nalezení těchto certifikovaných hotelů a penzionů můžete vy-
užít katalog na www.hotelstars.cz. Navíc, známý portál Tripadvisor 

zobrazuje oficiální hod-
nocení hvězd podle sys-
tému Hotelstars. Označe-
ní najdete u ubytovacích 
zařízeních také na Goog-
lu a HolidayChecku. V ČR 
můžete certifikáty Hotel-
stars také vidět na po-
pulárním portálu Kudy 
z Nudy, kde můžete hle-
dat různé zážitky. Cesto-
vatelé tak mají záruku, že hvězdy, které vidí, odpovídají standardům 
Asociace hotelů a restaurací zároveň je jejich vybavenost minimálně 
na stejné úrovni, jako v jiných hotelech v Evropě. Certifikované hote-
ly a penziony jsou dobrou volbou – s námi už se nespletete!

HVĚZDY HOTELŮ:  
JAK POZNAT TY PRAVÉ?
Když vybíráte místo na přespání, často se rozhodujete podle počtu hvězdiček nebo hodnocení ostatních hostů. 
Recenze vám nemůžeme poskytnout, ale rádi vám objasníme, jak to s těmi hvězdičkami vlastně je.

AHR ČR

Projekt „Aktualizace certifikačního systému Oficiální jednotné klasifikace Hotelstars a podpora zvýšení kva-
lity ubytovacích služeb v ČR“ byl realizován za přispění prostředků státního rozpočtu ČR z programu Mini-
sterstva pro místní rozvoj.

Období realizace: 8/2024 – 12/2024 Číslo projektu: Z170605000011

CESTOVÁNÍ, SPORT,  
ZÁBAVA, VOLNÝ ČAS
PRODÍTĚ  06.–08. 03.
BRNO PATCHWORK 
MEETING 25.–27. 04. 
MINERÁLY BRNO  17.–18. 05.

 22.–23. 11.
DEN BEZPEČNOSTI  31. 05. 
CARAVANING BRNO 06.–09. 11.
FESTIVAL LIFE! 28.–30. 11.
VÁNOČNÍ NÁKUPNÍ 
CENTRUM 11.–14. 12.

ZEMĚDĚLSTVÍ A MYSLIVOST
ANIMAL TECH 27.–30. 04. 
NÁRODNÍ VÝSTAVA HOSPODÁŘSKÝCH 
ZVÍŘAT 27.–30. 04.
NÁRODNÍ VÝSTAVA 
MYSLIVOSTI 27.–30. 04.

MÓDA A OPTIKA
STYL 21.–23. 02. | 15.–17. 08.
KABO 21.–23. 02. | 15.–17. 08.
OPTA  07.–09. 03.

NÁBYTEK A STAVEBNICTVÍ
STAVEBNÍ VELETRH 
BRNO 26.–29. 03. 
MOBITEX 26.–29. 03.
DSB 26.–29. 03.
FESTIVAL ARCHITEKTURY 26.–29. 03.

PRŮMYSL A INOVACE
AMPER 18.–20. 03.
URBIS SMART CITY FAIR 10.–12. 06.
MEZINÁRODNÍ 
STROJÍRENSKÝ 
VELETRH 07.–10. 10.

Těšíme se na vás 
na brněnském výstavišti v roce 2025

www.bvv.cz

RV
24
02
21
0/
01

RV
24
02
31
6/
01
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Téma

Jaké jsou v Brně a okolí 
nejvytíženější silnice a kde se 
často bourá? Z jakých obcí se 
nejvíc dojíždí do Brna za prací? 
Kde se v regionu staví hodně domů 
a bytů? Odpovědi na tyto a další 
otázky přináší nový Atlas Brněnské 
metropolitní oblasti.

První atlas, který přinesl komplexní data 
a  vývojové trendy týkající se vazeb mezi 
Brnem a obcemi v  jeho širším okolí, vznikl 
před téměř 10 lety. Nyní je na světě aktuální 
verze, ke stažení je na webových stránkách 
metropolitni.brno.cz.
Atlas v 10 kapitolách zpracovává nejrůzněj-
ší témata od přírodních charakteristik přes 
sociodemografické, dopravní a ekonomické 
ukazatele po informace o cestovním ruchu 
nebo občanské vybavenosti jednotlivých 
obcí. Mapuje nejen současný stav regionu, 
ale může sloužit i  jako cenný nástroj pro 
plánování rozvoje pro různé úrovně veřejné 
správy. 

Sedm z deseti dojíždějících  
míří do Brna
Jaké informace atlas přináší? Co se týče 
populace, stále platí, že 55 % z  celkové-
ho počtu obyvatel Brněnské metropolitní 
oblasti (BMO) žije v  Brně. Mezi roky 2012 
a  2022 vzrostl celkový počet obyvatelstva 
BMO o 6,4 % a průměrná hustota zalidnění 

vystoupala na 350 obyvatel na km2. Průměr-
ný věk přesáhl 41 let a obecně platí, že mladší 
lidé se i díky vnitřní migraci více koncentrují 
v  zázemí. U  největších měst v  okolí (Vyš-
kov, Blansko) naopak dochází k dlouhodobé  
stagnaci počtu občanů. Vysokoškolské 
vzdělání má 28 % lidí v BMO. 
V kapitole o bydlení se dozvíte, že v osob-
ním vlastnictví je více než 58 % bytů v Br-
něnské metropolitní oblasti. Ani obcím 
v zázemí Brna se nevyhnulo významné zvy-
šování cen bytů a podnájmů. V Brně napří-
klad vyrostly průměrné ceny pronájmu bytu 
za metr čtvereční mezi lety 2014 a  2022 
o 145 %. Z čísel o počtu dokončených bytů 
vyplývá, že mezi obce, kde probíhala inten-
zivní výstavba, patří například Šlapanice, 
Pohořelice a  Rosice nebo z  menších sídel 
Drásov a Holubice. 
Brno je klíčovým centrem zaměstnanos-
ti pro obce v  okolí, což vytváří významné 
dojížďkové proudy ze sídel v  jeho zázemí. 
Sedm z deseti občanů BMO, kteří dojíždějí, 
míří právě do Brna. Nejvíce jich je ze Žid-
lochovicka, Kuřimska, Tišnovska a Blanen-
ska. Naopak z  Brna vyjíždí do zaměstnání 
téměř 4 000 osob do sousedních Modřic, 
což představuje nejsilnější proud v  rámci 
celé BMO.

Nejvytíženější jsou dálnice  
a velký městský okruh
Zajímavá jsou data o  stěhování obyvatel 
do obcí v  zázemí. Pokračující suburbani-
zační procesy jsou patrné hlavně ve dvou 
směrech. Mladí se stěhují na severovýchod 
od Brna (Babice nad Svitavou, Březina či 
Bukovinka) a dále také do pásu populačně 
rostoucích obcí na jih od metropole (Syro-
vice, Holasice, Rajhrad a okolí). U největších 
měst v zázemí (Blansko, Vyškov) naopak po-
čet obyvatel dlouhodobě stagnuje.
Kapitola o dopravě ukazuje, že po nejvytí-
ženějších silnicích v  BMO projede za den 
až 55  000 automobilů. Patří mezi ně ne-
překvapivě zejména dálnice D1, D2 a  D52 
a  dále velký městský okruh v  Brně. Co se 
týče veřejné dopravy, nejvyšší podíl jejího 
využití na dojížďce je typický pro nejbližší 
okolí Brna, významný pás na severozápadě 
od Brna až k hranicím BMO (Křtiny, Jedovni-
ce, Bukovinka) a lokální pás na jihovýchodě. 
Více se dočtete na webových stránkách  
metropolitni.brno.cz.  ■
 Matouš Čanda, Zdeněk Dvořák,  

Zuzana Gregorová | graf: MMB

Nový Atlas 
Brněnské 
metropolitní 
oblasti 
odhaluje 
klíčové 
trendy

Co v atlasu najdete?
• 64 stran rozdělených do 10 kapitol
• Každá kapitola a podkapitola 
obsahuje hlavní mapu, která je 
doplněna textem interpretujícím 
dané téma a jeho vývoj v čase.

• Jednotlivé kapitoly doprovází grafy, 
tabulky a vedlejší mapy.

Hrubá míra porodnosti v BMO v letech 2014–2022
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4.–8. 12.
Začátek prosince zasvětí 
Kino Art ukrajinskému filmu
Na Cihlářské promítnou dra-
mata inspirovaná ukrajinskou 
současností i sci-fi příběhy 
z budoucnosti.
kinoart.cz

7.–8., 14.–15., 21. 12. 
Nevstoupíš třikrát  
na stejný MINT Market
Tři termíny, tři várky autorské-
ho designu, řemeslné výroby 
a delikates ve třech patrech 
Tržnice Brno na Zelném  
trhu.
mintmarket.cz

9., 18., 19. 12. 
Poslední šance:  
tři představení jdou  
do derniéry
Mahenovo divadlo uvede napo-
sled činohru Tři sestry, v Měst-
ském divadle se loučí muzikály 
Matilda a NE/NORMÁLNÍ.
ndbrno.cz, mdb.cz

do 31. 12. 
Brněnský autor Ivan  
Krajíček Brot vystavuje 
na Ponavě
Vynálezce hypernaivismu 
a průkopník českého trollingu 
uvede v galerii Ponava výstavu 
Ty a jiné potvory.
ponava.cafe

do 31. 12. 
Relaxujte a ušetřete
Až do konce roku ve wellness 
za Lužánkami za cenu dvouho-
dinového vstupu můžete strávit 
neomezený čas. Platí ve všední 
dny.
starez.cz

29.–30. 11. 
Advent odstartuje knižní 
jarmark a literární festival
Masarykova univerzita sezva-
la už podruhé do MZK různá 
nakladatelství, ale také  
autor(k)y či ilustrátor(k)y  
různorodých žánrů.
FB událost: Knihy v Brně 2024

út 3. 12. 
Bavilo by vás šít?  
Zkuste to nanečisto
V Designlabu Uměleckoprůmy-
slového muzea vám pomůžou, 
ať už se šitím začínáte, nebo jen 
nemáte doma šicí stroj.
moravska-galerie.cz

st 4. 12. 
Jaká byla brněnská  
bohéma v 60. a 70. letech 
20. století?
Uměleckou scénu i historky ze 
zákulisí v MZK představí její 
přímí účastníci Karel Fuksa,  
Arnošt Goldflam a Miloš  
Štědroň. 
mzk.cz

pá 6. 12. 
Vydejte se za oponu  
Reduty
Objevte zákulisí, podzemí nebo 
technické prostory divadla na 
Zelném trhu. Prohlídka se koná 
ve dvou dopoledních termínech.
ndbrno.cz

pá 13. 12. 
V Jurkovičově vile oživí starý 
zvyk
Polozapomenutý obyčej zdo-
bení vrkoče – věnce z kynutého 
těsta – si na večerním setkání 
připomenete spolu s Efemér.
moravska-galerie.cz

út 17. 12. 
Na bolest ani zármutek 
nemusíte být sami
Setkejte se v sídle spolku Klára 
pomáhá s dalšími lidmi, kteří se 
vyrovnávají se ztrátou blízkého 
člověka.
FB událost: Místo útěchy 
v Brně

st 1. 1. 2025
Moravské klavírní trio 
pořádá novoroční koncert 
s přípitkem
Besední dům rozehraje na Nový 
rok sváteční program, zaměřený 
na slavné árie a dueta z oper 
a operet světového repertoáru.
vstupenky.ticbrno.cz

V Dietrichsteinském paláci na Zelném trhu otevřeli 
v rámci stálé expozice Svět nerostů menší výstavu 
o  mineralogických pokladech Moravského krasu. 
Ačkoli je toto území známé spíše svými vápenco-
vými jeskyněmi a krasovými útvary, i v oblasti mi-
nerálů a  hornin představuje významné naleziště. 
Výstava prezentuje unikáty jako rudické geody, 
olomučanské koblížky nebo velké krystaly kalcitu 
(více na mzm.cz). V zoo bude o pestré fauně Morav-
ského krasu vyprávět 11. prosince Radovan Mezera  
(zoobrno.cz). ■

(ral) | foto: MZM

V duchu své historie se vila Stiassni ponoří nejen 
do atmosféry křesťanských Vánoc, ale i židovské 
chanuky. Po celý advent si projdete vilu doplně-
nou o sváteční výzdobu a také o ukázky lyží, saní 
a  dalšího zimního vybavení. Neděle 8.  prosince 
bude zasvěcena chanuce. Na odpoledne jsou 
připraveny workshopy (výroba svícnů chanuki-
jí pro dospělé a drejdlů pro děti) i  speciální ko-
mentované prohlídky přímo s  kastelánkou vily. 
Další informace hledejte na webových stránkách  
vila-stiassni.cz. ■

(ral) | foto: Štetl fest

První ročník punkrockového festivalu Zimní 
Rock in Brünn se odehraje 14. prosince na nové 
Melodce na Palackého třídě 148. Kdo se objeví 
na line-upu? Směsku kapel z Česka, Slovenska 
i  Polska tvoří Švindl, Bratislavské Dievčatá, 
Štamgasti (kteří zde rovnou pokřtí své album), 
Nežfaleš, Bulbulators, !V.V.Ú. a  Proti směru. 
Nejvýhodnější lístky z  předprodeje už jsou 
pryč, ale stále je seženete online za 400 korun 
(rockinbrunn.cz) nebo v sobotu přímo na místě 
za pětistovku. ■

(ral) | foto: FB Štamgasti

Za poznáním Moravského 
krasu do zoo či muzea 

Okuste chanuku  
ve vile Stiassni 

Rockové Vánoce přijdou  
o 10 dní dřív

Akce v Brně – prosinec 2024
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Vánoce v Brně

Brno už je celé ve Vánocích, jak 
by prohlásila Helenka z Hrdého 
Budžese. A letos ne jen tak 
v ledajakých, ale v evropských: 
spolu s irským Waterfordem bylo 
Brno pro tento rok vyhlášeno 
evropským hlavním městem Vánoc. 
A adventní atmosféra v centru 
tomu odpovídá.

Nepřehlédnutelnou součástí letošních Vá-
noc jsou různorodé světelné instalace. Tou-
lání se svátečním centrem tak slibuje neče-
kané objevy – tu na vás za rohem vykoukne 
světelná socha nebo nápis a dodá tak pro-
storu nový rozměr, tam světlo jen podpoří 
a zdůrazní stávající věci a nabídne nám na 
ně nový úhel pohledu. Tak se to podařilo 
například u  kašny Parnas na Zelném trhu. 
„Světla jsou umístěná po celém obvodu 
i na vrcholu uvnitř kašny, aby památka ma-
ximálně vynikla,“ potvrzuje Jan Machát ze 
studia VISUALOVE, které za projektem stojí.
Drak na Staré radnici opět oblékl oblíbený 
červenobílý svetr. Co víc, letos k němu vyfa-
soval i dračici. Ta se po rozsvícení vánočního 
stromu na náměstí Svobody usídlí na Domi-
nikánském náměstí a  bude hlídat Novou 
radnici. Na Skácelově kašně ale připomínka 
spojení draka a dračice zůstane po celý ad-
vent. O co jde? Vyrazte to zjistit!
Letošní Vánoce, umocněné nejen evrop-
ským titulem, ale i  100. výročím stromu 
republiky, ovšem nejsou jen samá novinka. 
To osvědčené z předchozích let samozřejmě 
zůstává. 
Stánky najdete do 23. (některé až do 31.)
prosince na všech čtyřech centrálních ná-
městích – na náměstí Svobody (NS), Mo-
ravském a Dominikánském i na Zelném trhu 
(ZT). Na programu jsou vystoupení oblíbe-
ných osobností jako Hana Holišová (2. 12., 
NS), Lipo (3. 12., ZT), Poutníci (12. 12., ZT) 
nebo AG Flek (13. 12., NS), stejně jako tra-
diční pásma místních škol a školek. Speciál-
ní gastrozóna se stánky podniků z průvod-
ce Gourmet Brno funguje na nádvoří Staré 
radnice. 
Praktické informace ohledně otevírací doby, 
vratných kelímků, dopravy nebo toalet hle-
dejte na stránkách brnenskevanoce.cz. ■
 Radka Loukotová

Letošní Vánoce jsou 
ve znamení světla

Hlavním tématem světelné stezky na Baštách jsou zvířata, na jejím konci najdete 
i fotopoint s nápisem Vánoce Brno. Stezka je přístupná zdarma. Foto: Radka Loukotová

Kašna Parnas je slavnostně nasvícena od soumraku do půlnoci, kdy se světla 
automaticky vypínají. Radnice městské části Brno-střed zvažuje, že by nasvícení 
zůstalo po celý rok. Foto: MČ Brno-střed

Špilberk se rozsvítil 400 tisíci LED žárovkami, které tvoří 127 světelných soch. 
Otevřeno je denně od 17.30 do 22 hodin, vstupné online 270 korun (svetlavypraveji.cz), 
na místě 290 korun. Foto: Radka Loukotová



 11 

10. a 18. 12. 
Vánoční koncerty ve vile  
Löw-Beer spojuje zvuk kytary
Nejprve kytaru doplní housle 
Jaroslava Svěceného, o pár dní 
později naváže Vivaldi a Rodrigo 
pro kytaru a orchestr.
goout.net 

12. a 13. 12. 
Vnitroblok Vlněny rozzáří 
světelný park
Vydejte se při procházce 
centrem i „za hradby“ a najděte 
ve Vlněně zdarma přístupný 
světelný park s pětimetrovým 
andělem.
FB událost: Světelný park 
s obřím andělem na Vlněně

15. a 16. 12. 
Vánoce možná na blátě,  
ale advent určitě na ledě!
V neděli pořádá STAREZ – SPORT 
na kluzišti za Lužánkami akci pro 
rodiny, den nato zve na kraso- 
bruslařská vystoupení na Vodovu.
starez.cz

od 30. 11. 
Hej, mistře, vstaň bystře! 
A hurá do Polárky!
Už pro děti od 5 let je vhodné 
nastudování Rybovy České mše 
vánoční, kterou bude Polár-
ka uvádět v průběhu celého 
adventu.
divadlopolarka.cz

od 30. 11. 2024 do 12. 1. 2025
Tradiční betlémy tentokrát 
netradičně
Moravské a české betlémy 
u Mitrovských vystřídají zahra-
niční a exotické. Otevřeno bude 
i během vánočních svátků!
letohradekbrno.cz

1.–19. 12. 
Advent překoná i zdi  
káznice
Sérii akcí zahájí Vitamin Market 
a přes pečení, tanec a koncerty 
se dostane až k site specific 
performance Andělský orloj.
FB událost: Advent v káznici 
2024

5.–8. 12. 
Výstaviště zajistí  
vánoční nakupování all 
inclusive
Nejen zhruba 300 prodejců 
včetně řemeslníků, ale i zábavu 
pro děti nebo koncerty nabídne 
Vánoční nákupní centrum.
bvv.cz

6. a 7. 12. 
Pro sebe nebo jako  
dárek? Tvořte s Lipkou,  
jak je libo
Z dílen Lipky si odnesete filco-
vaný betlém nebo brož i kera-
mické výtvory do zahrady.
lipka.cz

út 10. 12.
Zařaďte mezi vánoční  
klasiky Hry o Marii
Louskáček, Rybovka, to má 
s Vánoci spojeno každý. 
Zkuste to letos rozšířit o vá-
noční mystérium Bohuslava 
Martinů.
ndbrno.cz

24. a 31. 12. 
Zoo zve na štědrodenní 
a silvestrovské krmení
Až budete mít svoje bříška plná, 
vydejte se to rozchodit na Mniší 
horu. Komentovaná krmení vás 
zavedou třeba k velbloudům.
zoobrno.cz

pá 27. 12. 
Hvězdárna naděluje  
až po svátcích
Ve vstupní hale budou po 
celý den aktivity zdarma, za 
projekce se platí symbolické 
vstupné. Těšte se i na nebeské 
překvapení!
hvezdarna.cz

út 31. 12. 
Zkraťte si čekání  
na půlnoc ve VIDA!  
science centru
Na Silvestra bude otevřeno od 
10 do 14 hodin. Co se ve starém 
roce o světě kolem nás naučíte, 
v novém jako když najdete!
vida.cz

Příběh nálezu opuštěné malé Lidušky v  lese a ná-
sledné iniciativy Rudolfa Těsnohlídka rozsvítit vá-
noční strom na náměstí a  uspořádat charitativní 
sbírku odvypráví na nové výstavě na Špilberku. 
Ukážou i teprve nedávno ztotožněný obraz Lidušky. 
Návštěvu můžete spojit i s kreativním setkáním na 
stejné téma (30. 11., 7. 12., 14. 12., vždy v 10 a 14 ho-
din; muzeumbrna.cz). Od 20. prosince do 6. ledna se 
vydejte do Žabovřesk na procházku s 10 zastavení-
mi O panu spisovateli, Lidušce a vánočním stromu 
(luzanky.cz). ■

(ral) | foto: Archiv města Brna

Ve čtvrtek 5. prosince se to bude čerty, Mikuláši 
a  anděli v  Brně jen hemžit. Vyrazit pro mikuláš-
skou nadílku můžete od 16 do 19 hodin do šaliny 
na Komenského náměstí. Za říkanku či písničku 
odmění Mikuláš děti na pódiu na Zelném trhu (od 
16 do 18 hodin) nebo na kluzišti na Vodově (od 15 do 
17 a od 18 do 20 hodin). Program pro děti připravili 
také v  Místodržitelském paláci Moravské galerie 
(od 16 hodin) nebo v Kinokavárně na náměstí SNP 
(od 17 hodin).  ■

(ral) | foto: MČ Brno-střed

Že Vánocemi žijí brněnská náměstí (a  zdaleka 
nejen ta v  centru), je známá věc, ale na třetí 
adventní sobotu si speciální vánoční program 
připravily také hrad Špilberk a středisko volné-
ho času Lužánky. Na kopci nad Brnem budou 
připraveny soutěže i kreativní tvoření, na tvůr-
čí dílny lákají i  do nejstaršího a  největšího br-
něnského parku. Vyrobíte si tam ozdoby z fou-
kaných perel, svíčky, domácí kosmetiku i  věci 
vytvořené pomocí pájení a  laserových technik. 
Více na muzeumbrna.cz a luzanky.cz. ■

(ral) | foto: SVČ Lužánky

Která tradice vznikla  
v Brně právě před 100 lety?

Kam za dětmi přijde  
Mikuláš? 

Z náměstí do parku 
i na kopec

Vánoce v Brně
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Vyšlápněte  
si na věž kostela  
sv. Jakuba

Fotoreportáž

Zajímá vás, jak vypadá kostelní půda? 
Velkorysý prostor krovů nad hlavní 
i vedlejšími loděmi chrámu odhaluje pohled 
na úžasnou práci tehdejších i současných 
řemeslníků. Krovy jsou z jedlového dřeva 
a při rekonstrukci se používaly tradiční 
postupy. Dalším lákadlem je multimediální 
expozice s holografickou projekcí 
a 430 světly, která přibližuje historii 
kostela.

�

Téměř tři roky pilně jako včelky 
pracovali stavbaři, restaurátoři 
a další řemeslníci na opravě koste-
la sv. Jakuba. Dnes je již mohutné 
lešení a neutichající ruch strojů 
minulostí. Kromě zlepšení kondice 
celého chrámu přinesla rekon-
strukce návštěvnictvu jedinečnou 
možnost poznat kostel doslova 
od sklepa po půdu – a možná ještě 
trochu výš. Informace najdete na 
webu visitjakub.cz.
 Text a fota: Zdeňka Obalilová

12 
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Fotoreportáž

Cesta za poznáním začíná hned 
nalevo za vstupem do kostelní lodi. 
Než se však dostanete do krovů, 
musíte zdolat kamenné schody. 
Dvojitě šroubované točité schodiště 
je zážitkem samo o sobě. První 
zastávka vás zavede k majestátním 
varhanám. Než se vám stihne 
zamotat hlava, objevíte se v krovech 
chrámu, kde si kromě expozice 
můžete prohlédnout i vrcholky 
gotické klenby. 

Jde to ještě výš. Cesta na samotnou 
špičku věže vede po strmých 
dřevěných schodech. Na náročný 
výstup se lze vydat po malých 
skupinkách jedině s průvodcem/
průvodkyní a během něj se 
dozvíte spoustu zajímavostí nejen 
o kostelní věži. Projdete i kolem 
svatojakubských zvonů – Panny 
Marie, Josefa a Jakuba, jen nejmenší 
umíráček je umístěn na samém 
vrcholku věže. 

Do všech světových stran se 
rozhlédnete na nejvyšším přístupném 
bodě ve věži kostela sv. Jakuba. 
Výhled z 43 metrů si užije nejen 
každý Brňan a Brňanka, protože 
ukazuje panorama města z trochu 
jiné perspektivy. Zajímavostí navíc 
je, že pohled na Petrov znázorněný 
na rytině na české desetikoruně 
je patrně právě odsud. A tento 
kostel stejně jako hrad Špilberk si 
prohlédnete opravdu jedinečně. 
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Historie

Před 100 lety vznikla brněnská 
a následně celorepubliková tradice 
vánočních stromů republiky 
s charitativním posláním, která – 
ač dvakrát přerušena totalitními 
režimy – žije dodnes. Ani letos 
pod stromem na náměstí Svobody 
nebude chybět bílá kasička 
Českého (dříve Československého) 
červeného kříže. Tato organizace 
byla v čerstvě samostatném státě 
ustavena v únoru 1919, tedy před 
105 lety. 

Poté, co po bitvě u Solferina roku 1859 vi-
děl utrpení zraněných vojáků, kterým se 
nedostávalo pomoci, inicioval švýcarský 
obchodník Henri Dunant vznik mezinárodní 
společnosti pro pomoc zraněným. Stalo se 
tak v Ženevě roku 1863, organizace začala 
pomáhat pod ochranným symbolem čer-
veného kříže a řídit se Ženevskou úmluvou 
přijatou o rok později. 
Postupně tak začala vznikat celosvětová hu-
manitární síť, k  níž se v  letech 1868–1870 
oficiálně přidaly spolky Červeného kříže (ČK) 
také v Čechách a na Moravě, což byly tehdy 
součásti rakousko-uherské monarchie. 
Jejich krédem, dodnes platným, bylo po-
máhat všude, kde je potřeba, a  všem bez 
rozdílu. V  tomto duchu chystaly zdravot-
nické služby pro dobu války, snažily se ško-
lit ošetřovatelky, pomáhaly při živelních 

pohromách a epidemiích, podporovaly cha-
ritu a ve spolupráci s hasiči položily základy 
tzv. samaritské služby, předchůdkyně zá-
chranné služby. Své zkušenosti pak zúro-
čily za 1. světové války, např. při přepravě 
raněných.

Masovost humanitární práci nesvědčí
V  Československé republice, novém suve-
rénním státě, byla pak v únoru 1919 ustave-
na nová, samostatná národní společnost – 
Československý červený kříž (ČSČK), který 
se 1. prosince 1919 stal součástí Mezinárod-
ního červeného kříže. 
Koncepci jeho fungování v  návaznosti na 
činnost rakousko-uherských spolků a  na 
základě svých bohatých zkušeností z dlou-
holeté práce v  sociální a  zdravotní oblasti 
navrhla Alice Masaryková. Dcera prezidenta 
republiky pak v  čele ČSČK stála až do své 
rezignace v roce 1938. 
Kromě již zmíněných činností, v  nichž na-
vázal na své předchůdce, se ČSČK např. vě-
noval práci s mládeží v tzv. Dorostu ČSČK, 
provozoval zdravotní poradny, které po-
skytovaly i drobné úkony, jako injekce, vý-
plachy, trhání či plombování zubů aj., nebo 
zakládal vlastní zdravotnická zařízení typu 
léčeben a sanatorií pro děti i dospělé a mno-
ho dalšího. Vděčíme mu také za rozvoj sítě 
stanic automobilové záchranné služby.
Za protektorátu Čechy a Morava se ČSČK 
nevyhnul perzekucím, v roce 1940 byl zru-
šen a jeho majetek byl předán Německému 
červenému kříži. Řada jeho členů pak spo-
lupracovala s  odbojem a mnoho z  nich za 
to zaplatilo životem. Po válce organizace 
obnovila svoji činnost a  významně pomá-
hala například lidem, kteří se vraceli z  vě-
zení, koncentračních táborů, z  nuceného 
nasazení. 
Komunisté pak ČSČK vzali jeho ekonomic-
kou samostatnost a začlenili ho mezi spo-
lečenské organizace Národní fronty. Na 
druhou stranu získal masovou členskou zá-
kladnu (ale s množstvím formálních členů) 
a začal se věnovat i zcela novým činnostem, 
např. dárcovství krve. 
Po listopadu 1989 a po rozdělení Českoslo-
venska v roce 1993 pokračuje nyní již Český 
červený kříž (ČČK) ve své sociální a zdravot-
ní práci ne jako masová organizace, ale jako 
národní sdružení angažovaných a  humani-
tárnímu poslání oddaných členů a členek.  ■
 Markéta Žáková | ilustrační foto: Marie Schmerková

Český 
červený kříž 
přináší naději 
a oporu už 
105 let

V roce 2023 vybral ČČK pod vánočním 
stromem na náměstí Svobody 
603 263 korun, které pomohly 
potřebným od dětí po seniory. 
„V poslední době pomoc zaměřujeme 
na žádosti rodin s postiženými dětmi 
o příspěvek na léčbu a zdravotní 
pomůcky, které nehradí zdravotní 
pojišťovny,“ uvedla ředitelka 
Oblastního spolku ČČK Brno Ivana 
Holásková. 
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Inzerce 

Vyrazte podél Baťova kanálu nejen za přírodním bohatstvím
Jihomoravský kraj – Hledáte tip na 
cyklistický výlet? Rozhodně je z čeho 
vybírat. Ať již chcete vyrazit sami, 
nebo s rodinou, na výběr máte cyk-
listické stezky naučné, vyzkoušené 
trasy zážitkové, dálkové i tematické, 
trasy seriózní i žertovné. Cyklostezka 
„Na kole podél Baťova kanálu a ko-
lem Bílých Karpat“ leccos napovídá 
již svým názvem. Na české straně 
vede podél Baťova kanálu a na slo-
venském území prochází Myjavskou 
pahorkatinou, Bílými Karpaty a  Po-
važským Inovcem. Návštěvníci se 
zde mohou těšit na nesmírně cenné 
přírodní bohatství i  mnoho zajíma-
vých historických památek včetně 
starých kostelů, hradů a dalších míst.

Podstatným prvkem projektu, 
který byl podpořen Evropským 
fondem pro regionální rozvoj, jsou 
zajímavosti regionu, jímž úseky cyk-
lostezky procházejí. Jedním z nich je 
Baťův kanál, který je v  současnosti 
turistickou vodní cestou s  uznání-
hodným historickým kontextem. 
Projekt Baťova kanálu vznikl z  my-
šlenky regulace řeky Morava, která 
zaujala zlínského podnikatele Tomá-
še Baťu. Regulace toku Moravy a vý-
stavba kanálu měla pro firmu Baťa 
několik důvodů. Kromě realizace 
starého snu o propojení evropských 
veletoků se jednalo o  přepravu lig-
nitu z dolu v Ratíškovicích do tová-
ren a tepláren v Otrokovicích a také 
o vybudování melioračního systému 
v okolí řeky Moravy. V Sudoměřicích 
dosud najdete technickou památku, 
jež dokládá právě hlavní účel, pro 
nějž byl Baťův kanál budován.

Slovenská strana cyklostezky pak 
přináší celý soubor zajímavostí, ať již 
jde o nádherné výhledy, kopaničářské 
osídlení, nebo další přírodní obdivu-
hodnosti. Při cykloturistice můžete 
navštívit staré kostely v několika ob-
cích při trase, mohylu generála M. R. 
Štefánika na Bradle a jeho kubistický 
památník na Myjavě, Selský dvůr 
v  Myjavě – Turá Lúka, hrady Branč, 

Čachtický hrad, Beckov, ruiny opevně-
ného kostelíka v Haluziciach a mnohé 
další. Cyklostezka vznikla i zásluhou 
těchto historicky cenných lokalit, tedy 
za účelem zvýšení atraktivnosti pří-
rodního dědictví pro návštěvníky re-
gionu. Výhodou také je, že lze využít 
možnost dopravy s  kolem ve vlaku, 
díky čemuž je výlet vhodný pro všech-
ny věkové kategorie.

Vedoucím partnerem projektu 
„Na kole kolem Baťova kanálu…“ je 
spolek Obce pro Baťův kanál, zatím-
co město Myjava se stalo hlavním 
přeshraničním partnerem. Celkové 
náklady na vybudování cyklostezky 
dosáhly téměř 775 tisíc eur, přičemž 
Evropský fond pro regionální rozvoj 
stavbu podpořil částkou 659 tisíc 
eur.  (ma)
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Vážíme si každého okamžiku, kdy můžeme pracovat pro krásu a čistotu svého města. 
Přejeme Brnu a všem jeho obyvatelům vydařené svátky a hodně úspěšných chvil v roce 2025. 

Vaše  SAKO Brno

 Už více než rok  slouží všem firmám a živnostníkům moderní sběrný dvůr SAKO na Jedovnické 4. 
 Už skoro dva roky  v Brně třídíme na první automatické lince v ČR.
 Už skoro tři roky  v Brně jezdí první svozové vozidlo plně na elektřinu.
 Už skoro deset let  dáváme v Brně díky projektu ReUse věcem novou šanci.
 Už skoro čtvrt století  třídíme papír, plast a polystyren.
 Už třicet let  jsme tady v Brně jako SAKO Brno s vámi.
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BetlémyBetlémy
tradiční BRNĚNSKÁ výstavatradiční BRNĚNSKÁ výstava

L E T O H R Á D E K  
M I T R O V S K Ý C H
L E T O H R Á D E K  
M I T R O V S K Ý C H

30. 11.
až 12. 1.
30. 11.
až 12. 1.
30. 11.
až 12. 1.

více na letohradekbrno.cz

z  Evropy

i  da l eké  

exot iky  
z  Evropy

i  da l eké  

exot iky  

BRNO - Špilberk
25. 6. 2025

Předprodej:   www.topkoncerty.cz
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MANAŽER*KA
PROJEKTŮ

PROTIPOVODŇOVÝCH OPATŘENÍ

Více informací:
kambrno.cz ⁄ kariera 

Strukturovaný životopis a motivační dopis
pošlete do 31. 12. 2024 na: info@kambrno.cz.
Do předmětu napište VŘ manažer*ka PPO.

Kancelář architekta města Brna

hledá kolegu či kolegyni
na pozici

Přidejte se do našeho týmu!
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INZERCI PRO VÁS ZAJISTÍ

739 724 774
novak@regvyd.cz

Michal NOVÁK

606 740 730
k.marek@regvyd.cz

Karel MAREK

732 530 071
karal@regvyd.cz

Tomáš KARAL

Inzerce 
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Inzerce

A je to tady! Opět nabízíme 
velmi žádané pozice.

Jedině u nás dostanete 
tyto výhody:

•  Pravidelná týdenní výplata
a speciální provizní akce

•  Nemusíte nikoho shánět, 
zákazníci vám budou 
přiděleni

•  Postaráme se vám 
o registraci u ČNB

•  Pracovat budete v místě 
svého bydliště

•  Dostanete mobilní 
zařízení a výhodný tarif

800 023 041
Volejte zdarma 

týdenní výplata

Chytrý přivýdělek
se Simfinou
Využijte této nabídky a volejte. Přidejte se k našemu týmu 
a přivydělejte si až desítky tisíc měsíčně!

Týmový
Jsem

Roman, 30 let

„Sport mě naučil, 
jak důležitá je týmová 

spolupráce. Mám skvělý tým, 
v hokeji i u nás v pojišťovně.“

www.cpp.cz/kariera

Uplatněte svůj talent i vy 
na jedné z poboček ČPP.
Nabízíme HPP a řadu bene� tů.

hokejista formaty.indd   3hokejista formaty.indd   3 13.11.2024   16:0813.11.2024   16:08
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Slovo primátorky

Vánoční Brno 
je jen jedno. Užijte 
si adventní čas

Markéta Vaňková
primátorka města Brna,  
Společně – ODS a TOP 09

Co vás zajímá

Plánuje Brno v dohledné době 
nějaká konkrétní vylepšení 
veřejného prostoru? 

Samozřejmě. Kromě rozsáhlých a náročných 
investičních akcí typu výstavby velkého 
městského okruhu nebo protipovodňových 
opatření, jejichž realizace se počítá v řádu 
let a miliard korun, se průběžně připravují 
i projekty menší, tudíž rychlejší. Ale rovněž 
důležité. 
Během prvního pololetí příštího roku tak 
například díky dvoumilionové dotaci z městské 
pokladny společnost Technické sítě Brno 
obnoví veřejné osvětlení na náměstí Svobody. 
Současná svítidla nahradí moderní a úsporné 
LEDky, které navíc umožní regulovat intenzitu 

světla. Při různých akcích, které srdce Brna 
pravidelně hostí, tak bude možné připravit 
ideální podmínky pro různé světelné instalace 
nebo například videomapping. Nové osvětlení 
bude navíc připraveno na míru tak, aby se 
nemuselo kopat kvůli přidání dalších stožárů, 
ale využily se ty stávající. 
Také nyní ne právě vzhledný prostor před 
vstupem na koupaliště Riviéra se ještě před 
zahájením letní sezony dočká úprav za 
necelých osm milionů korun. V plánu je oprava 
cest i chodníků, vysazení nové zeleně a nový 
mobiliář včetně cyklostojanů.  ■ 
 Markéta Vaňková

Milé Brňanky, milí Brňané, letos vstoupily 
Vánoce do centra už mnohem dřív, než 
jsme správně podle kalendáře začali 
s odpočítáváním adventních nedělí. 

Ale kde by měly být očekávány opulentně 
a  s  nadšením, když ne právě v  evropském 
hlavním městě Vánoc 2024, jímž bylo Brno 
vyhlášeno? 
Stejně jako v minulých letech se o přípravu 
předvánočního času ve středu města dělí 
především dva pořadatelé: TIC Brno, v jehož 
režii jsou Brněnské Vánoce na náměstí Svo-
body, před Novou radnicí i v prostorách té 
Staré. A pak také městská část Brno-střed, 
která chystá Vánoce Brno na Zelném trhu, 
na Moravském náměstí, u  Jošta a  poprvé 
i na Baštách. 
A přestože organizátorům z obou „táborů“ 
patří poděkování za perfektní práci, myslím, 
že pro běžného návštěvníka je to až druhot-
ná informace. Vánoční Brno je prostě jedno! 
Punč nebo turbomošt s  blízkými chutná 
stejně dobře tam i onde. 
Navíc spojovacím článkem míst, kde běží 
adventní programy, je opět výjimečný cha-
ritativní projekt Daruj kelímek. Letos může-
te tímto způsobem věnovat peníze některé 
z  18 vybraných dobročinných organizací 
a nepochybuji, že výtěžek bude rekordní. 
Přispět lze i letos do kasičky pod Těsnohlíd-
kovým stromem na náměstí Svobody. Letos 
je to rovných 100 let, co se tu tyčí jako sym-
bol Vánoc a hlavně jako připomínka solida-
rity, pospolitosti a  snahy pomoci potřeb-
ným. A není právě toto ta nejhezčí vánoční 
tradice a  nejlepší dárek – pro obdarované 
i dárce? Krásné Vánoce vám všem.  ■

Tři cenné objekty, tři různé příběhy, ale v tuto chvíli obdobná budoucnost. Všechny 
totiž čeká nutná rekonstrukce, aby pak obohatily kulturní život v Brně. Pro opravy 
Měnínské brány již hledáme zhotovitele, proměna vily Wittal v Centrum židovské 
kultury Štetl startuje a měla by být dokončena v roce 2028. Pro Chleborádovu vilu 
(na snímku) pak chceme připravit projekt na přeměnu v Muzeum Leoše Janáčka. 
 (mv) | foto: Marie Schmerková

Snažíme se vás informovat o dění v Brně nejrůznějšími způsoby, ale přesto se zdá, že ne vše,  
co vás zajímá, se k vám také dostane. Ráda bych proto na tomto místě vždy zodpověděla některé 
z otázek, které mi posíláte nejčastěji.
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Slovo náměstka

Nastavený kurz i do budoucna směřuje k tomu, aby bylo Brno co nejvíce energeticky 
soběstačné, maximálně využívalo obnovitelných zdrojů a tak se uchránilo před výkyvy 
zvenčí. Foto: Teplárny Brno

V energiích Brno  
šetří a sází 
na udržitelnost

Od ledna 2025 zaplatí Brňané za teplo 
zase méně než letos. Po třetím zlevnění 
v řadě s novou cenou průměrná 
domácnost ročně ušetří proti počátku 
roku 2023 až deset tisíc korun. 

To je pouze jeden příklad za mnohé, které 
potvrzují, že Brno se s obtížnou situací, kte-
rá nastala po vypuknutí energetické krize 
na podzim 2022, zvládlo vyrovnat. Přede-
vším pro dvě hlavní městské energetické 
společnosti, teplárny a SAKO Brno, se totiž 
krize stala výzvou, na niž dokázaly pružně 
zareagovat. 
Nadále je však potřeba pracovat na tom, 
abychom zbavili Brno současné osmdesá-
tiprocentní závislosti na plynu, a soustředit 
se na udržitelnou budoucnost. Podívejme 
se, co se za ty dva roky podařilo. 

O budoucí energetický mix 
se dělí teplárny, spalovna a Dukovany
Nastavený kurz i  do budoucna směřuje 
k tomu, aby bylo Brno co nejvíce energetic-
ky soběstačné, maximálně využívalo obno-
vitelných zdrojů a tak se uchránilo před vý-
kyvy zvenčí. Tepelný mix pro budoucí Brno 
zní: 50 procent spotřebovaného tepla dodá 
horkovod z  Jaderné elektrárny Dukovany, 
15 procent štěpka a čtvrtinu spalovna. 
Výstavba kotle na spalování štěpky, kte-
rý budují Teplárny Brno ve svém areálu na 
Obřanské, běží naplno a s jeho uvedením do 
zkušebního provozu se počítá od října 2025. 
Ohrožené dodávky plynu vedly také k obno-
vení projektu napáječe z Dukovan, který do 
jihomoravské metropole přivede bezemisní 
teplo. Přípravy tohoto pro Brno strategické-
ho projektu postupují rychlým tempem, aby 
se tak stalo od ledna 2031. 

Rovněž SAKO Brno během uplynulých dvou 
let významně posílilo svoji pozici v oblasti 
energetiky. Po optimalizaci provozu se tady 
ze stejného množství odpadu vyrobí více 
energie. 
Technická inspekce zejména kotlů a systé-
mu čištění spalin navíc ukázala, že aplikací 
vhodných modifikací můžeme výrazně pro-
dloužit životnost zařízení za původně plá-
novaný horizont roku 2035. Za zmínku stojí, 
že letošní testy potvrdily možnost udržení 
technologií v provozu v případě blackoutu. 

Nová společnost ušetří Brnu desítky 
milionů korun
Milníkem na cestě k  zajištění konkurence-
schopných a  spolehlivých dodávek energií 
se před rokem stalo založení společnosti 

Energie Teplárny Brno (ETB) jako městské-
ho dodavatele elektřiny, a  to především 
z  vlastní výroby tepláren a  SAKO Brno, 
a zemního plynu prostřednictvím výhodné-
ho velkoobchodního kontraktu. 
Nasmlouváno bylo dosud více než 200 od-
běratelů, od příštího roku ETB eviduje na 
3  100 odběrných míst. Meziroční pokles 
nákladů pro město Brno je asi 42 milionů 
korun bez DPH. ■

Robert Kerndl
náměstek primátorky města Brna,  

Společně – ODS a TOP 09
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Co je to, když  
se řekne BVV Living 
Lab Brno

Nová radnice se před 
Štědrým dnem opět 
otevře lidem

Názory

Dotace kreativcům 
zaříznuty. Vedení 
Brna odměňuje věrné

Kreativní odvětví jsou klíčová pro rozvoj 
moderního města, přispívají k mezinárod-
ní prestiži a posilují lokální ekonomiku. 

V  dubnu rada města vypsala program Pro 
Kreativní Brno, navazující na programy 
probíhající od roku 2010, s  cílem podpo-
řit podnikání a  rozvoj kreativních odvětví. 
Hodnocením odborné komise a  finančním 
výborem prošlo osm projektů, mezi které se 
měl rozdělit necelý milion korun. Bez věro-
hodného vysvětlení vládnoucí koalice návrh 
na zastupitelstvu zamítla, přestože vybrané 
organizace již některé projekty realizovaly 
nebo s nimi počítaly.
Například konference „Lidé, kteří mění naše 
města“ do Brna přivedla přední odborníky 
na veřejný prostor, dopravu a  zeleň. Díky 
kvalitním vystupujícím se setkala s velkým 
ohlasem. Beze zbytku splňovala vypsané 
podmínky programu.
Ve stejný den zastupitelstvo schválilo navý-
šení o více než milion korun pro individuální 
dotace pod záštitou Brna a primátorky, kte-
ré slouží i k  její propagaci. Kritéria přínosu 
pro město a občany včetně odborného po-
souzení nejsou žádná. Po již dříve mediali-
zovaných dotacích směřujících k  podporo-
vatelům primátorky ve volbách přicházejí 
další, které působí jako účelové odměňová-
ní loajálních příznivců.
Zrušení podpory kreativních odvětví je 
špatným signálem nejen pro brněnské pod-
nikatele, ale i pro transparentnost a předví-
datelnost správy Brna. Je nepřijatelné, aby 
prostředky určené na podporu kreativních 
odvětví byly nahrazovány dotacemi, které 
slouží k upevňování politických zájmů. ■

Dříve, než přijde na trh, prochází každý 
výrobek fází testování a zkoušek. Týká se 
to všech produktů. Obzvláště citlivé je to 
třeba u léků nebo nových technologií. 

Právě pro testy nových postupů či zboží se 
zřizují speciální prostory a  laboratoře, kde 
je možné inovace vyzkoušet. Brno má uni-
kátní lokalitu, kterou se rozhodlo využít pro 
tyto aktivity. 
Prostor brněnského výstaviště bude sloužit 
jako živá laboratoř neboli living lab. Výstav-
ní areál může nabídnout uzavřené městské 
prostory, které jsou mimo dobu konání ve-
letrhů k  dispozici firmám, univerzitám či 
začínajícím podnikatelům. Ti si zde mohou 
odzkoušet svá nová řešení či zboží. 
Prostor BVV má k  tomu mimořádné pod-
mínky: na 10 km zpevněných komunikací, 
3,5 km kolektorů pro vedení inženýrských 
sítí či 500 sloupech veřejného osvětlení je 
možné prověřit řadu inovací pro obecní i fi-
remní účely. 
Nabízejí se možnosti testů autonomní do-
pravy a  různých druhů využití dronů, ale 
také v  oblasti energetiky. 45 ha dostupné 
plochy s  1 200 stromy je příležitostí i  pro 
environmentálně laděné testování. Od příš-
tího roku bude výstaviště pokryté 5G sítí, 
což nepochybně znásobí možnosti využití. 
Prvotním cílem je oslovit především fir-
my a  instituce v  regionu, ale do budouc-
na chceme, aby BVV Living Lab byla me-
zinárodně uznávaným centrem v  rámci 
Evropy, které bude přitahovat ty nej-
progresivnější firmy a  obce k  odzkou-
šení jejich nápadů. BVV Living Lab Brno  
(bvv.cz/living-lab) činí život bezpečnější 
a spolehlivější. ■

Je to už taková naše tradice. Stará jako 
Česká republika sama. Už po třicáté dru-
hé otevřeme v  předvečer Vánoc 23. pro-
since Novou radnici vám všem. 

A jako již tradičně, máme pro vás připravený 
bohatý program. Prostory budou otevřeny 
od desáté hodiny dopolední, končit budeme 
se setměním kolem šestnácté hodiny. 
Co na vás čeká? Bude toho spousta! Na své 
si přijdou děti i  rodiče. V  sedmi vánočních 
dílničkách si budou moci naše ratolesti 
vyrobit nejrůznější ozdoby, ve fotokoutku 
v Rytířském sále dostaneme příležitost vy-
tvořit si vzpomínku na předsváteční den. 
Děti mohou využít také vánoční sporto-
viště, případně vědecké pracoviště, usku-
teční se několik hudebních i  divadelních 
představení. Navíc v Křížové chodbě budou 
vystaveny funkční modely, které vytvořili 
brněnští modeláři ze střední odborné ško-
ly na Čichnově. Z loňských ročníků víme, že 
děti nejrůznější modely milují a stráví u nich 
spoustu času, nejčastěji s tatínky.
A  v  Křížové chodbě budou mít stanoviště 
také skauti, kteří už potřetí budou lidem 
rozdávat betlémské světlo, to bude k  dis-
pozici až do šesté hodiny večerní. I  když 
budou vnitřní prostory radnice od 16 hodin 
uzavřeny, skauti se s betlémským světlem 
přesunou do průchodu na Dominikánském 
náměstí. Pokud tedy toužíte po symbolu 
míru, lásky, naděje a přátelství, zastavte se 
u nás, rádi se o něj podělíme.
Během celého dne bude samozřejmě za-
jištěno i  občerstvení, táborníci budou ná-
vštěvníkům rozdávat čaj zdarma. Vezměte 
rodinu a kamarády a přijďte si užít vánoční 
atmosféru s námi.
Budeme se na vás těšit! ■

Jasna Flamiková 
zastupitelka města Brna,  

Zelení a Žít Brno

Kateřina Jarošová
zastupitelka města Brna,  

ANO 2011

Anna Putnová
zastupitelka města Brna,
Společně – ODS a TOP 09
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Tomáš Koláčný
zastupitel města Brna,  
Česká pirátská strana

Trávíte rádi čas na úřadě? Já ne, a když už 
musím něco vyřizovat, ocením rychlost. 
Proto mám rád služby města dostupné 
přes Brno iD, kde vše vyřídím za pár mi-
nut. A proto mě štve žalostný stav auto-
matizace městského parkovacího portálu 
parkovanivbrne.cz.

Před nedávnem jsem si vyřizoval rezidentní 
parkovací oprávnění. Vyplnil jsem formu-
lář, podal jsem žádost a musel jsem čekat 
do druhého dne, než mi úřednice sdělila, že 
chybí příloha. Vyplnil jsem tedy formulář 
znovu, podal žádost s přílohou a opět jsem 
musel čekat do druhého dne, než úřednice 
přílohu zkontrolovala a poslala mi platební 
výměr pro úhradu poplatku. 
Po jeho uhrazení následoval další den čeká-
ní, než mi bylo vystaveno parkovací opráv-
nění. A  celou anabázi završilo zjištění, že 
když ke mně přijede návštěva a  já jí chci 
umožnit parkování v  rámci volných hodin, 
musím si podat novou žádost a  další den 
čekat na vyřízení.
Proč město nutí občany vyplňovat infor-
mace, které již má v registrech k dispozici? 
A proč musíme celé dny čekat na vyřízení, 
když by proces šel automatizovat? 
Očekával bych, že pokud se přihlásím do 
svého parkovacího účtu, město si z  regis- 
tru obyvatel vytáhne moji adresu, z regis- 
tru vozidel data o vlastněném autě a nabíd-
ne mi předvyplněnou žádost na příslušné 
oprávnění včetně volných hodin, po jejímž 
odeslání na jedno kliknutí mě přesměruje na 
platební bránu pro uhrazení poplatku. A po 
zaplacení mi automaticky a  bez čekání vy-
staví oprávnění. Celé to může trvat 10 minut, 
a ne čtyři dny. Žijeme přece v 21. století. ■

Brněnskou soustavu jezer, přírodní pa-
mátku a jedinečný ekosystém čeká zásad-
ní obnova. Holásecká jezera jsou zanese-
ná a  potřebují oživit, aby mohla sloužit 
jako chráněná oblast i  příjemné místo 
pro rekreaci a  rybolov. Proto chystáme 
revitalizaci.

Klíčovou částí projektu je odbahnění devíti 
jezer. Část vytěženého materiálu využijeme 
na úpravu břehů a vytvoříme nové mokřa-
dy i tůně. Lokalitu vyčistíme od náletových 
křovin, zabezpečíme stromy, vysadíme 
rákosiny a  doplníme vhodné dřeviny, aby-
chom zachovali přírodní památku. Východní 
břehy posílíme přírodními prvky.
Jezero Opleta bude sloužit pro koupání, od-
počinek a  rybaření. A namísto betonových 
panelů vzniknou zelené břehy a podél jezer 
vybudujeme naučnou stezku s interaktivní-
mi panely a novým venkovním mobiliářem.
Aktuálně pracujeme na úpravě projektové 
dokumentace a žádáme o dotaci až 110 mi-
lionů korun z Operačního programu Životní 
prostředí. Celkové náklady projektu chceme 
výrazně snížit díky úpravě samotné doku-
mentace a  metod odbahnění. Revitalizace 
by mohla začít v létě 2025, pokud by všech-
no šlo dobře, ale je před námi ještě hodně 
práce a úskalí.
Revitalizace nejen oživí vzácný ekosystém, 
ale nabídne Brňanům nový prostor pro od-
počinek v přírodě. Moc se na to těším. ■

Vloni Zastupitelstvo města Brna popr-
vé schválilo seznam majetku, pro který 
město nemá vlastní využití a  výhledo-
vě ho plánuje prodávat (dostupný na  
www.brno.cz). Vneslo tím do nakládání 
s městským majetkem větší předvídatel-
nost a transparentnost. 

Aby dokument zůstal aktuální, má být každý 
rok revidován. Na prosincové zasedání za-
stupitelstva chceme proto předkládat první 
aktualizaci. Nosným tématem bude princip 
více prodávat pozemky pro komerční a prů-
myslovou výstavbu a  naopak méně prodá-
vat pozemky, na kterých lze stavět bytové 
domy. 
Uvedu dva konkrétní významné příklady. Ze 
seznamu zbytného majetku budeme navrho-
vat vyřazení městských pozemků – součas-
ného parkoviště přes ulici Dornych naproti 
Vaňkovce a bývalému Tescu –, které budou 
v novém územním plánu určeny pro bytovou 
zástavbu. Tyto vysoce lukrativní pozemky, 
na kterých lze postavit cca 200 bytů, si Brno 
ponechá, aby na nich mohlo realizovat pro-
jekty městského dostupného bydlení. 
Naproti tomu budeme do seznamu zbytné-
ho majetku navrhovat zařazení rozsáhlých 
pozemků města v Bosonohách za bývalým 
depem starého závodního okruhu. Nyní 
toto území rozhodně nepatří k  výstavním 
koutům Brna a nový územní plán s ním po-
čítá jako se stavebními pozemky pro komer-
ci, tedy například pro supermarkety apod. 
Úkolem města totiž není stavět komerční 
a  průmyslové objekty, nýbrž domy s  do-
stupnými byty. 
Milí Brňáci, dovolte, abych vám na závěr po-
přál krásný a klidný nastávající adventní čas 
a vánoční svátky. ■

Proč je rychlé 
vyřízení parkovacího 
oprávnění sci-fi?

Seznam zbytného 
majetku města  
dozná změn

Holásecká jezera  
čeká revitalizace

Názory

Jiří Oliva
radní města Brna,  
Sociální demokracie

Filip Chvátal
náměstek primátorky města Brna,  

Lidovci a Starostové
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Tomáš Skřička
zastupitel města Brna,  

SPD, Trikolora, Moravané a NK

Otázka a odpověď

Co se řeší  
na sítích?

Odkaz 17. listopadu: 
odpouštět, 
ale nezapomínat!

Dne 17. listopadu 1939 přepadlo SS 
Totenkopf Kounicovy koleje v Brně. 
173 studenti byli odvlečeni do 
koncentračního tábora v Sachsenhausenu. 
Podrobný popis těchto událostí si 
lze přečíst v publikaci Fr. Nechvátala 
a Fr. Hejla: Zvláštní akce 17. listopad.

Václav Robert hrabě z Kounic (1848 Drážďa-
ny – 1913 Uherský Brod) byl významný český 
vlastenec. Oženil se s  Josefínou Čermáko-
vou, jejíž sestra Anna byla manželkou Anto-
nína Dvořáka. Za peníze z jeho pozůstalosti 
byly v roce 1922 dostavěny Kounicovy koleje.
Zde bylo za války popraveno 800, podle ji-
ných pramenů až 1 300 českých vlastenců. 
Koleje sloužily za války jako vězení, kterým 
prošly desetitisíce vězňů. Brněnští Němci, 
hlavně ženy, si na popravy za 3 marky kupo-
vali vstupenky.
Po válce byl 17. listopad vyhlášen Mezinárod-
ním dnem studentstva. Medik Jan Opletal byl 
postřelen v Praze na protiněmecké demon-
straci 28. října 1939, 15. listopadu téhož roku 
svým zraněním podlehl. 17. listopadu 1939 
Němci zavřeli vysoké školy u nás. Poláci do-
padli hůř. Těm zavřeli všechny školy, počínaje 
6. třídou ZŠ.
Mezinárodní den studentstva je jediný me-
zinárodní svátek, který má původ v  naší 
zemi. Měli bychom si to pamatovat. Týž 
den v roce 1989 je dnes široce připomínán, 
všichni víme proč. Obou dat bychom si měli 
vážit a být na ně hrdí. Kdo nezná svoji his-
torii, nemá právo na svoji budoucnost. Měli 
bychom si to pamatovat. Odpouštět ano, 
ale nezapomínat!
Všem čtenářům přejeme krásné Vánoce, 
zdraví a  hodně pozitivní energie do roku 
2025. ■

Na sociálních sítích je vidět, která 
témata mezi lidmi v Brně právě 
rezonují. Diskuse se k nim často 
stočí, ať už bylo její původní téma 
jakékoli. Také vás něco v našem 
městě trápí nebo těší? Chcete to 
probrat s ostatními nebo získat bližší 
informace? Sledujte naše profily 
na Facebooku, X (dříve Twitteru) 
a Instagramu, diskutujte a ptejte se. 
Všude nás najdete jako BRNOmycity.

Z Brna se nedá nikam doletět. Děláte pro to 
něco? A na druhou stranu, není podpora le-
tecké dopravy v rozporu s proklamovanými 
opatřeními, která město přijímá pro zmír-
nění klimatické změny?
Ke dvěma stávajícím pravidelným linkám 
z Brna – do Londýna a do Milána – přibyly 
v  průběhu listopadu hned dvě další. Spo-
lečnost Ryanair začala prodávat letenky do 
Málagy a AeroItalia do Říma. Do obou de-
stinací odletí první letadla koncem března 
2025.
Podporu „rozlétání“ brněnského letiště dlou-
hodobě deklarují jak město Brno, tak Jiho-
moravský kraj. Jednání o obou linkách vzešlo 
z této iniciativy (a podle vyjádření některých 
politických představitelů by to ještě nemu-
selo být všechno). Partnerem obou leteckých 
společností se ale stala městská akciová 
společnost Veletrhy Brno. Ta se kontinuálně 
snaží rozšířit své aktivity, zatraktivnit své 
působení v rámci mezinárodního trhu a také 
zvýšit počet mezinárodních návštěvníků 
i vystavovatelů. 
„Přímá linka do Říma nabízí příležitost k roz-
voji spolupráce s italskými firmami a institu-
cemi. Řím patří mezi centra s vysokou kon-
centrací průmyslových a  technologických 
firem, které mohou najít v  brněnských ve-
letrzích ideální prostor pro prezentaci a na-
vazování obchodních vztahů. Jedná se také 
o  důležitý letecký hub, což výrazně zlepší 
dostupnost Brna pro návštěvníky i  vysta-
vovatele ze zahraničí. Zavedení této linky 

tak významně podpoří snahu Veletrhů Brno 
o prohlubování mezinárodních vazeb. 
Na druhé straně Málaga, stejně jako Brno, 
patří mezi významná veletržní a kongresová 
centra, což nabízí přirozené propojení obou 
měst a jejich výstavišť. Zavedení přímé letec-
ké linky umožňuje navázat bližší spolupráci, 
čímž se posílí možnost sdílení vzájemných 
zkušeností. Taková spolupráce podporuje 
rozvoj oborových akcí a zviditelní Brno i na 
španělském trhu, jehož význam potvrdil i ne-
dávný úspěch české oficiální účasti na bar-
celonském veletrhu Smart City Expo World 
Congress. Zde si dokonce národní expozice 
realizovaná společností Veletrhy Brno od-
nesla cenu Green Exhibitor Award za nejudr-
žitelnější stánek,“ doplnil za Veletrhy Brno 
vedoucí marketingu a  komunikace Michal 
Svoboda.
Snahou ovšem bude, aby linky využívalo 
nejen návštěvnictvo veletrhů. Budeme chtít 
přilákat i běžné turisty a turistky (opačným 
směrem, tedy do Málagy a  do Říma, s  ob-
sazením letadel asi nebude potíž). Obecně 
zvýšení počtu zahraničních hostů pomáhá 
k  růstu prestiže celého regionu a ke zvýše-
ní příjmů místní ekonomiky díky platbám za 
ubytování, stravování a služby. 
Letecká doprava je vnímaná jako jeden z nej-
méně ekologických způsobů dopravy, ačkoliv 
data ukazují, že vůbec nejhorší vliv na životní 
prostředí má individuální automobilová do-
prava. Ačkoliv město nevstupuje do žádného 
vztahu s  leteckými společnostmi, momen-
tálně nové letecké linky vítá. Jsme rádi, že 
bude letiště využito, když už ho tady máme. 
Kromě toho v  této chvíli není k  dispozici 
žádná relevantní alternativa. Zároveň je ces-
tování (ať už volnočasové, nebo byznysové) 
trend, který nelze opomíjet. Do budoucna 
bude důležité vytvoření moderního vlako-
vého nádraží a napojení na vysokorychlostní 
tratě. V železniční dopravě tkví budoucnost 
udržitelného cestování na kontinentu.  ■
 Tiskové středisko MMB | foto: Letiště Brno

Názory
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Kdo umře v nevěstinci, 
ten jede. Brněnským 
metrem
Když dirigent Janáčkovy opery zemře – po-
někud v  rozporu se svým oficiálním image 
a aniž si vypořádal světské záležitosti – v br-
něnském vykřičeném domě, musí se vydat 
na cestu „za klidem duše“, a  to podsvětím, 
které na sebe vzalo podobu brněnského me-
tra. To je výchozí situace stejnojmenné cra-
zy komedie Tomáše Svobody, který ji napsal 
speciálně pro činohru Národního divadla 
Brno. Světová premiéra této bláznivé jízdy, 
kam jako divadelní postavy přisedli i bratran-
ci Kunderovi nebo režisérka Daniela Špinar, 
je v Redutě naplánována na 6. prosince. ■
 (mak)

TIMO má kořeny 
v květináči, ale výhonky 
v mnoha ulicích
Streetartový tvůrce se na tři měsíce 
přesunul do galerie.

„Uměleckým uličníkem“ bychom v nadsáz-
ce mohli nazvat streetartistu TIMA, jehož 
poetická, vtipná, společensky angažovaná 
a  štiplavá hesla, nápisy a  kresby potkává-
me ve veřejném prostoru v Brně i jinde. Své 
myšlenkové a tvůrčí zázemí teď poodhalí na 
výstavě v Domě umění nazvané zcela v jeho 
duchu Mám kořeny v  květináči. Multime-
diální instalaci pracující se šablonami pro 
sprejování textů i právě vznikajícími kresba-
mi, objekty a malbami je možné zhlédnout 
do 2. března 2025.  ■

(mak) | foto: Michaela Dvořáková

Moravským zemským 
muzeem vane tvůrčí 
duch Chorvatska
Zatímco v  létě bylo třeba za chorvatským 
mořem a  sluncem urazit stovky kilomet-
rů, za uměním této balkánské země to až 
do 21.  února 2025 budeme mít mnohem 
blíž. Malířská a sochařská díla tamních vý-
znamných umělců zaplnila prostory Diet-
richsteinského paláce. Výstava Chorvatské 
výtvarné umění 20. a  21. století ze sbírek 
Varaždinského městského muzea prezen-
tuje mimo jiné vztahy mezi českými a chor-
vatskými umělci a  ukazuje, že chorvatská 
výtvarná scéna byla a je kontinuální součás-
tí té evropské. ■
 (mak) | foto: MZM

Junioři z NdB tančí 
o štěstí a mezilidských 
vztazích
V  říjnu uvedl juniorský baletní soubor Ná-
rodního divadla Brno svou další premiéru. 
Představení sestává ze tří původních cho-
reografií. Mário Radačovský se inspiroval 
Dvořákovou skladbou Silent Woods, v roz-
marném Capricciu zkoumá Uladzimir Ivanov 
podstatu štěstí a baletní trio For2 Markéty 
Pimek Habalové nabízí pronikavý pohled 
na konflikt mezi materialismem a  lidskými 
vztahy. Shoďte ze sebe stres předvánoč-
ních příprav, zajděte do Reduty a osvěžte se 
mladistvou energií tanečníků a tanečnic při 
repríze 21. prosince.  ■
 (mak)

Kam dospěla lidská 
emancipace? K Noci 
tribádek
Poslední inscenací, kterou režíruje Ivan 
Buraj jako umělecký šéf HaDivadla a  kte-
rá tady bude mít premiéru 16. prosince, je 
Noc tribádek švédského dramatika Pera 
Olova Enquista. Hru o tom, jak se neurotic-
ký misogyn August Strindberg pokouší na-
studovat svoji novou hru s manželkou a její 
milenkou v  hlavních rolích, doplnil režisér 
citacemi z  knihy přední italské feministky 
Carly Lonzi a přetavil ji na grotesku o sou-
časném nárazu progresivního a  konzerva-
tivního diskurzu. V roli Strindberga vystoupí 
Ivana Uhlířová. ■
 (mak)

Galerie Valchařská 
slaví. Po 10 letech 
opět s Ditou Pepe
„Domů“ se vrací fotografka Dita Pepe 
v nové výstavě v Galerii Valchařská. V tom-
to případě „doma“ funguje doslova i přene-
seně. Výstava Nejen fotografie je výběrem 
dosud nepublikovaných snímků, které spo-
juje téma rodiny. Jejich aktéry jsou přede-
vším fotografčiny dnes už dospělé dcery Ida 
a Ela, dále také manžel, maminka či kama-
rádi. Návštěvník se může ptát, které z nich 
vznikly bezděčně a které jsou inscenované. 
Druhý význam domáckosti se pojí se samot-
ným místem. Výstava Dity Pepe fungování 
Galerie Valchařská zahájila a nyní s ní slaví 
i 10. narozeniny. Snímky si na Valchařské 36 
prohlédnete do 30. ledna 2025.  ■
 (zob) | foto: Galerie Valchařská
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Inzerce

Renault doporučuje renault.cz

RENAULT
CAPTUR

nabídka platí od 22. 10. do 30. 11. 2024. Renault Captur: spotřeba 4,6–7,7 l/100 km, emisi co2 105–138 g/km. v rámci nabídky SUV dny Renault má zákazník nárok na zvýhodnění, které se skládá z 6% slevy na konkrétní model a dodatečného 
zvýhodnění 25 000 Kč. Sleva je určena pro přímého spotřebitele a firmy a lze ji uplatnit u autorizovaných prodejců Renault, přičemž cena a výše slevy se u jednotlivých vozidel liší v závislosti na volitelné výbavě. nabídka se vztahuje 
pouze na motorizaci E-Tech full hybrid 145. uvedená spotřeba paliva a emise co2 jsou měřeny podle metodiky stanovené platnou legislativou, která je vyžadována pro homologaci vozidla. vyobrazení vozidla je pouze ilustrativní. 
nabídka je pouze orientační a nepředstavuje návrh na uzavření smlouvy.

dostupný v benzinové, hybridní i LPG verzi

SUV DNY

www.autopokorny.cz
Auto Pokorný Brno - Lesná | Modřice | Velké Meziříčí 
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Rozhovor

Farářka Sandra Silná si nachází 
momenty ztišení celoročně 

Na začátek položím tu nejdůležitější 
otázku: jsi tým kapr, nebo řízek? 
To je dobrá otázka. 🙂 Jsem tým řízek 
a  salát bez salámu a majonézy. Bonusová 
odpověď – řízek musí být telecí a salát ví-
deňský, ale pokud si ho neudělám, tak ho 
nemám. 

Setkáváme se před adventním obdobím, 
všechno se připravuje, ale Vánoce jsou 
zdánlivě daleko. Jak se jako farářka chys-
táš na tuto část roku?
Když to vezmu ještě trošku v  duchu hu-
morné první otázky, tak já už jsem první, 
co jsem musela, udělala. Brno je letos vy-
hlášeno evropským hlavním městem Vá-
noc, což všichni víme, tak jsem v předstihu 
sestavovala program na adventní a vánoč-
ní dobu do kostela. Na začátku chystám 
seznam bohoslužeb a  vymýšlím případně 
doprovodný program. Toto byl první krok. 
Jinak v tuto chvíli se to celé točí spíše ko-
lem organizace. Znamená to nezapome-
nout koupit vánoční stromek do kostela, 
vánoční dekorace – věnec, svíčky. Zařídit 
hudební doprovod. Toto je listopad na faře. 
Z příprav se jinak těším na vítání betlém-
ského světla, letos se bude konat ekume-
nicky s koncertem a společnou modlitbou 
několika církví. 

Jak vypadá Štědrý den farářky? Jak moc 
se liší od běžného rodinného, který asi 
každý známe?
Na Štědrý den držím půst, to jsem si při-
nesla už z  dětství. Měli jsme to takhle 
doma nastavené, čekali jsme na zlaté 

Sandra Silná nejenom vede Husův sbor na Botanické ulici, stala se také důležitou součástí 
duchovního života v Brně. Obřady, které vede, nutí lidi přemýšlet bez ohledu na vyznání. Povídaly 
jsme si o tom, jaké jsou Vánoce „ve službě“, odkud se berou rituály nebo kde hledat advent v sobě. 
A protože se se Sandrou známe, v rozhovoru si tykáme. 

Možná jde o kontakt s přírodou, 
něčím, co je silnější než já, a díky 
spolupráci mě to může posílit. 
Tady nacházím momenty ztišení 
a vytvářím si je celoročně. 

prasátko. Součástí dne je vždy procházka, 
otužování koupelí ve Svratce. Už to tak 
mám mnoho let, že na Štědrý den plavu 
v  přírodě. Jinak Vánoce nemám koncen-
trované přímo na Štědrý den jako většina 
rodin. Den před svátky vozím staršího syna 
k tatínkovi do Prahy, protože Vánoce tráví 
spolu. Zároveň vymýšlím, co s mladším sy-
nem, jelikož v noci mám bohoslužby a ješ-
tě ho nemůžu nechat samotného. Většinou 
toto musíme nějak doorganizovat. Posled-
ní roky se stalo pravidlem, že zvu na večeři 
někoho z přátel, kdo by byl sám. V noci mě 
pak čeká bohoslužba a ráno další. 

Ve své profesi máš setkávání s lidmi pří-
mo povinné. Vnímáš třeba rozdíl v  na-
ladění lidí o Vánocích? Působí svátky na 
mezilidské vztahy? Proč se ptám – ačkoli 
jsme jeden z nejsekulárnějších států, jsou 
křesťanské Vánoce něco, na co si nene-
cháme sáhnout. 
Myslím si, že tohle je otázka opravdu na kaž- 
dého jednotlivě, jakýma očima a  vnitřním 
naladěním se na ty dny dívá. Já vnímám Vá-
noce i s tím backgroundem, co mám ze ško-
ly a profese, že není úplně jisté, že se Ježíš 
narodil ve dnech, kdy my slavíme Vánoce. 
Jiná náboženství slaví své obdobné svátky 
světla v  odlišném termínu. Respektuji, že 
evropské pojetí není střed světa. Zároveň 
jsou pro nás svátky důležitým zastavením. 
Abych se vrátila k  otázce. Během adventu 
bývá vše hektické – na jedné straně jsou 
obchody s touhou prodat, protože je prostě 
potřeba mít perfektní Vánoce. Z toho roste 
frustrace. Tomuto nepropadám a snažím se 
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Sandra Silná

Husitská farářka, environmentalistka, 
včelařka, zahradnice, pivovarnice, matka 
– Sandra Silná v sobě spojuje toto všechno 
a mnoho dalšího. Pochází z Nymburka, ale 
od roku 2016 působí jako farářka v Husově 
sboru na Botanické ulici v Brně. 
Kromě husitské teologie vystudovala také 
psychosociální studia a judaistiku na Husit-
ské teologické fakultě Univerzity Karlovy. Od 
roku 2007 působí jako farářka. Začínala na 
pražském Břevnově, kde se starala o komu-
nitní akce. Pracovala také jako generální 
sekretářka Ekumenické rady církví v České 
republice. 
V Brně dále vystudovala humanitní envi-
ronmentalistiku a pokračuje na doktorském 
stupni. Pracovala v různých profesích, 
například provozovala v Nymburce čajovnu. 
Věnuje se včelařství a vaření piva značky 
Božínku. 
Kromě tradičních církevních rituálů, jako jsou 
bohoslužby, svatby nebo pohřby, provází 
páry i rozvodovým rituálem. Velkou péči 
věnuje komunitě, a to například pořádáním 
brunchů (složenina ze slov breakfest = snída-
ně a lunch = oběd – pozn. red.).

Jak se díváš na předsevzetí? Může mít vů-
bec úspěch start takto uprostřed zimy?
Já vím, že to není moc populární, dávat si 
novoroční předsevzetí a měnit život zrov-
na v  zimě, ale je to zároveň příležitost. 
O  svátcích jsou lidé doma nebo na cha-
lupách nebo kdekoliv jinde. Jde o  to, že 
máme prostor vybočit z ročního koloběhu 
a  setkat se s  tichem. Setkat se se sebou. 
Setkat se s něčím, co nás přesahuje, a ne-
chat to k sobě promluvit. A mnohdy nás to 
přivede k  potřebě změny. Toto je myslím 
poselství Vánoc.  ■
 Text a foto: Zdeňka Obalilová

Rozšířenou verzi rozhovoru si přečtete  
na webu cosedeje.brno.cz.

lidem sdělit: nevyčítejte si, že jste nedoká-
zali nachystat svátky jako z katalogu, pro-
tože svátky by o  tom být neměly. Zároveň 
může být u  lidí přítomný i  smutek, nejsou 
nebo nemůžou být těmi, s nimiž by chtěli. 
Vánoce dokážou přinést mix emocí, někdy 
docela sladkobolný. Svoji úlohu farářky vní-
mám v  tom lidi povzbudit, pohladit. Říct: 
nedělejte si to, odpusťte si to. Opravdu jsou 
to posvátné dny, jde o  přerod, propojení 
nebe a země. Součástí je i zimní slunovrat, 
což je doba ztišení, klidu, zvnitřnění. 

Teď jsi mluvila o procesu adventu, co jsou 
východiska pro tebe?
Snažím se s  těmi principy žít celoročně, 
není to nastavení jenom pro období adven-
tu nebo Vánoc. Důležitý je pro mě prostor 
pro rituály. Třeba dneska ráno, když děti 
odešly do školy, do školky, tak jsem šla cvi-
čit. Ta hodina nebo necelá hodina, protože 
chodím pořád pozdě, je čas pro setkání se 
sebou, se svým tělem. Navnímat jej pod 
různými váhami, činkami nebo cvičením. 
Mám díky tomu prostor uvědomit si, jak 
se cítím. Stejně to mám i  s  otužováním. 
Možná jde o kontakt s přírodou, něčím, co 
je silnější než já, a  díky spolupráci mě to 
může posílit. Tady nacházím momenty zti-
šení a vytvářím si je celoročně. 



28 

V Eurolize vybojovaly Žabiny v historii pět medailí, přidají 
letos šestou? 

Žabiny letos s Euroligou  
ještě neskončily
Spanilá jízda pokračuje! Díky výhře 77:64 nad Olympiacosem si 
basketbalový klub Žabiny Brno zajistil další účinkování v Euro-
lize. Ačkoliv první čtvrtinu prohrál, podařilo se mu zařadit vyšší 
rychlostní stupeň a ovládnout zbytek zápasu. Nejlepší střelkyní 
Žabin se stala Nikolina Knežević. „Po postupu do Euroligy je toto 
druhý velký úspěch a tajný sen, který jsme společně všichni měli, 
ale nemluvili jsme o něm. O to více si vážíme, že se to povedlo,“ 
radoval se trenér Viktor Pruša.  ■

(mad) | foto: Žabiny Brno 

S cepínem na skálu. Brno 
hostí závod v drytoolingu
Drytooling, přelézání skalních úseků bez ledu za pomoci maček 
a cepínů, je poměrně mladým sportem. V Brně se v této disciplíně 
bude 7. prosince konat závod zvaný Dry Tool Cup Brno. „Aktu- 
álně máme jednu z  nejlepších stěn v  Evropě,“ říká organizátor 
Radek Lienerth. „Loni se na start postavilo 107 závodníků. Letos 
se můžeme těšit třeba na úřadující mistryni světa v ledolezení na  
rychlost Anetu Loužeckou či řadu mezinárodních závodníků. 
Závod je vyhlášený kvalitou cest, čeká nás také neformální 
a přirozená afterparty,“ usmívá se Lienerth. Vstup na akci je volný, 
pro diváky je připraven vyhřívaný stan. ■

(mad)

Vyhrávat neomrzí.  
Amazonky mají šestý titul
Nejúspěšnější ženský tým amerického fotbalu, Amazonky Brno, 
potvrdil svou pověst a připsal si již šestý titul. Ve finále mu v cestě 
stály pražské Harpies, kterým ale jihomoravský celek nedal šanci 
a i s novou hráčkou na pozici quarterbacka, teprve devatenáctile-
tou Barborou Novotnou, vyhrál 49:20.  ■

(mad)

Ravens slaví lakrosové zlato! 
Sezonu ovládli bez porážky
Parádní jízda vedla až ke zlaté tečce. Hráči lakrosového 
klubu Ravens Brno prosvištěli bez jediné ztráty ligou, 
ve které soutěžili se soupeři ze čtyř různých zemí. Titul 
navíc oslavili doma před svými fanoušky.

Stejně jako před rokem, ani letos nechyběli Ravens ve sloven-
ské fieldlakrosové lize. Názvem se však nenechte zmást – šestici 
týmů kromě Slováků a Čechů doplnili také účastníci z Rakouska 
nebo Maďarska. Brňanům se přitom v nabité konkurenci dařilo vý-
borně a potvrzovali, že po loňském stříbru chtějí vystoupat ještě 
o stupínek výš.
Základní částí, jež se hrála na 10 zápasů, prolétli havrani se sto-
procentní bilancí. Ne vždy ale byla jejich cesta za vítězstvím úplně 
hladká. Těsný souboj zažili Brňané třeba s  Červenými Pečkami, 
které přetlačili 8:7, nebo s  Jižním Městem, nad nímž uspěli 11:7. 
Právě pražské mužstvo se umístilo druhé se ztrátou sedmi bodů, 
což z něj činilo možného vyzyvatele do bitvy o titul.
To hlavní však mělo přijít až v play-off, které hostilo v  listopadu 
právě Brno. Ze sobotního semifinále vyšli Ravens s jednoznačnou 
výhrou 14:0 nad Skalicí, což znamenalo, že se ve finále opravdu 
utkali s obávaným rivalem z Jižního Města. Nad ním Jihomoravané 
vedli už o čtyři trefy, nicméně náskok se brzy zúžil pouze na jediný 
gól. Diváci tak sledovali napínavý závěr, v němž domácí nakonec 
obstáli a oslavili titul po výsledku 6:5.
Brněnské výkony stály především na střelcích Matouši Krejčokovi 
či Milanu Jedličkovi. Velké výkony ovšem ukazovali i další hráči – 
mezi nimi také Jaroslav Toman, brankář s nejnižším počtem inka-
sovaných gólů v celé soutěži.
Ravens tak naplnili vysněný cíl a přidali další cennou trofej do své 
sbírky. Vzhledem k  desetiletému výročí, jež klub v  příštím roce 
čeká, jde o parádní odměnu i motivaci do následující sezony.  ■

Tadeáš Mima

Sport
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Jan Mucha: 
Jsem nohama 
na zemi

Mezi světem profesionálů 
a amatérů. Taková je pozice 
brněnského házenkářského klubu 
SHC Maloměřice, který bojuje 
o záchranu v extralize. Jednou z jeho 
největších zbraní je pětadvacetiletý 
Jan Mucha hrající na pozici spojky, 
v současnosti třetí nejlepší střelec 
soutěže. Také díky jeho výkonům 
se „Majlont“ stále drží na příčce 
zajišťující setrvání mezi elitou. Mucha 
se ale netají tím, že jeho ambice jsou 
vyšší.

Setkáváme se krátce po zápase, v  němž 
jste senzačně porazili lídra tabulky Lovosi-
ce, vy jste vstřelil pět gólů. Jak tento zápas 
hodnotíte? 
Myslím si, že to bylo překvapení pro všechny 
ostatní týmy. Samozřejmě jsme tam chtěli 
vyhrát, ale nastupovali jsme jako úplný out-
sider. A paráda! Body jsme potřebovali, pro-
tože jsme jich dost poztráceli doma. Byl to 
týmový výkon, od toho se musíme odrazit. 

Váš trenér Jiří Mičola mluvil o tom, že před 
zápasem byl tým v  krizi. Co s  ním udělal 
tenhle výsledek?
Já doufám, že nás nakopl. Předtím jsme hráli 
s Frýdkem, potom jsme si s kapitánem a tre-
nérem vyříkali pár věcí a myslím, že to bylo 
k dobru. Teď musíme jít dopředu, nespolé-
hat se na jednotlivce. Když se nedaří jedno-
mu, zastoupí ho druhý. 

Letos patříte k nejlepším střelcům extrali-
gy. V čem spočívá vaše kouzlo?
Myslím si, že jednak v důvěře trenéra, kte-
rý mi dává na hřišti hodně prostoru, a pak 
kluci hrají hodně na mě. Mám tak spoustu 
příležitostí ty góly dát. Takže nemyslím, že 
by ve mně bylo nějaké extra kouzlo. Nehraju 

extraligu první rok, ale zároveň kdybych ne-
měl tu porci střel, tak bych góly nedal. Je to 
tedy dost zásluha trenéra a týmu.

S takovými výkony si říkáte o reprezenta-
ci, přemýšlíte nad tím někdy?
Já jsem nohama na zemi. Hraju pozici, kde 
bych řekl, že jsou kluci dobří. Musel bych 
se ještě hodně hodně zlepšit, abych měl 
šanci se tam podívat. Momentálně si mys-
lím, že na své pozici nemůžu v reprezenta-
ci v té konkurenci uspět. Neříkám, že bych 
nechtěl, potěšilo by mě to, ale ještě na to 
zkrátka nemám.

Na čem jste před sezonou nejvíc pracoval, 
v čem se cítíte lepší?
Už několikátou sezonu se připravuji v ost-
ravském gymu Athletes PREP. a pracuju tam 
na síle a kondici. To je za mě v házené hod-
ně podceňované, ale kolikrát důležitější než 
jen běhání s balonem. To, jak tělo vydrží, jak 
jste schopen odehrát celou sezonu. Silová 
a kondiční příprava je základ a já to už ně-
kolikátou sezonu svěřuji určitým lidem, kte-
rým za to moc děkuji.

Proč jste po odchodu z  Frýdku-Místku 
zvolil právě Maloměřice?
Předloni jsem končil sezonu zraněním a vě-
děl jsem, že nejsem v  optimální formě, že 
mám v  hlavě ještě trochu strach z  kon-
taktu a  že potřebuji někam, kde dostanu 

rozumnou porci času, ale nebude takový 
tlak na výsledky. Maloměřice tehdy byly 
tuším předposlední. Chtěl jsem se rozehrát, 
ale být i  v  týmu, kterému můžu pomoci. 
Bylo to win-win pro obě strany a nakonec 
se podařilo zachránit ligu, i když jsme si to 
trochu zkomplikovali.

Tým hraje dlouhodobě na spodku tabulky, 
necítíte se kvůli tomu pod tlakem?
Vedení přišlo za mnou s tím, že už nechtějí 
o záchranu hrát. Podzim se nám úplně ne-
povedl, doma jsme prohráli zápasy, v nichž 
jsme 90 procent času vedli. Kdybychom 
měli o šest bodů víc, tak jsme úplně jinde. 
Ale sezona ještě není u konce, ještě máme 
víc než polovinu před sebou, takže věřím, že 
o záchranu hrát nebudeme. I když nebude-
me hrát play-off, což já věřím, že ano, tak si 
myslím, že budeme mít dost bodů, abychom 
se vyhnuli baráži. Takže nějaký tlak nevní-
mám. ■
 Marek Dvořák | foto: archiv SHC Maloměřice

Rozšířenou verzi rozhovoru si přečtete  
na webu cosedeje.brno.cz.
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Zábava

Křížovka o ceny

Téměř tři roky pracovali stavbaři, restau-
rátoři a další řemeslníci na opravě známé-
ho brněnského svatostánku. Rekonstrukce 
umožní návštěvníkům poznat kostel doslo-
va od sklepa po půdu – a možná ještě trochu 
výš. V tajence se dozvíte, o jakou památku 

se jedná. Tři vylosovaní luštitelé se mohou 
těšit na postřehovou hru Mendel & Brno 
a  stylový diář na rok 2025. Tajenku vložte 
do 23. prosince 2024 do formuláře na ad-
rese www.brno.cz/krizovka, zašlete poštou 
nebo přineste do redakce Husova 12, Brno, 

či pošlete SMS na číslo 602 770 466. Více-
krát zaslané tajenky vyřazujeme. Ze správ-
ných odpovědí z minulého čísla (Nápadech 
pro Brno) byly vylosovány: Jana Chudíková, 
Alena Ticháčková a Dana Procházková. Vý-
hry zasíláme poštou. ■
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Inzerce

BRNO, Slovákova 11
541 214 903
info@adlo.cz

www.adlo.cz

ZLODĚJI JSOU NÁM UKRADENÍ

ZÁRUBEŇ 
ZDARMA

V HODNOTĚ
AŽ 7.157 Kč
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NEJLEPŠÍ DÁREK

SKVĚLÁ ZÁBAVA

DÁRKOVÉ POUKAZY nakupujte na
www.divadloKALICH.cz nebo v pokladně divadla
DIVADLO KALICH, JUNGMANNOVA 9, PRAHA 1  Pokladna:  722 922 070, pokladna@kalch.cz

vaše opravdová
zimní dovolená
www.vychodni-morava.cz

Východní Morava
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ˇDeláme termoluxusní okna

KE KOUPI

www.termolux.cz

Tel.: 777 460 862 | Vídenská 277/68, Brno
brno@termolux.cz
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